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Ο ΕΡΧΟΜΟΣ ΤΩΝ ΜΕΔΙΚΩΝ ΣΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ

Μία από τις πιο σημαντικές οικογένειες της Μάνης είναι η γενιά των Μεδίκων-Γιατρών, που πολλοί από τους κλάδους της κρύβονται σε παρωνύμια όπως Ραζέλοι, Πιερακιάνοι, Λιάνοι, Τζαχουτιάνοι, Μιχελιάνοι, Μπαζινιάνοι και ίσως ακόμη Ιατροί, Ιατρόπουλοι, Γιατράκοι, Παπαδάκηδες κλπ. (Καλονάρος 128, Λάμπρος 399).

Από την ιστορική μελέτη του Μ. Γ. Λαμπρυνίδη
 «Οι Μέδικοι εν Ελλάδι» μαθαίνουμε ότι η οικογένεια των Μεδίκων καταγόταν από την Τοσκάνη της Ιταλίας. Κατ’ αντίθεση με την άποψη αυτή, ο Στεφανόπολι
 στο βιβλίο του θέλει τους Μέδικους της Τοσκάνης καταγομένους από το Οίτυλο της Μάνης. Το ίδιο επαναλαμβάνει και ο Πετρίδης
, που είχε πληροφορίες από το Οίτυλο.

Στα τέλη του ΙΓ αιώνα Μέδικοι εγκαταστάθηκαν στην πόλη της Φλωρεντίας, ίδρυσαν τράπεζα και πλούτισαν. Με την καλή τους συμπεριφορά και τα πολλά τους χρήματα κατέλαβαν την εξουσία των Δουκών της Τοσκάνης, την οποία διατήρησαν μέχρι το 1737.

Ένας από τους Μεδίκους της Φλωρεντίας, ο Πέτρος, ήρθε κατά το ΙΔ’ αιώνα στην Ελλάδα και έμεινε ένα διάστημα στην Κόρινθο κοντά στο Νέριο Ατζαγιόλη. Στη συνέχεια εγκαταστάθηκε στην Αθήνα, όπου και πάντρεψε τον γιό του Νικόλαο με την θυγατέρα του προύχοντα του τόπου Δαμιανού Φιομάχου. Το 1388 όλοι οι Μέδικοι βοήθησαν το Nέριο Ατζαγιόλη να κατακτήσει το δουκάτο της Αθήνας και εγκαταστάθηκαν εκεί.

Οι Μέδικοι της Αθήνας κατοίκησαν και στο Ναύπλιο και άρχισαν να χρησιμοποιούν τον εξελληνισμένο τύπο του ονόματός τους «Ιατρός» και να προσθέτουν τον τίτλο «δε Ατέναις».

Ο γιός του Νικολάου Μέδικου-Ιατρού δε Ατέναις, που είχε το όνομα Πέτρος, ίδιο με του παππού του, ήταν εγκαταστημένος από το 1440 στο Ναύπλιο. Οι απόγονοί του, όταν στα 1450 το Ναύπλιο παραδόθηκε στους Τούρκους, κατέφυγαν αρχικά στο Πραστό
 της Κυνουρίας και στη συνέχεια εγκαταστάθηκαν στο Οίτυλο της Μάνης. 

Ο Δουκάκης
  αναφέρει ότι αρχικά εγκαταστάθηκαν στο χωριό Κοτίτσα της Λακεδαίμονος και μετά στο Οίτυλο.

ΟΙ ΜΕΔΙΚΟΙ - ΓΙΑΤΡΟΙ ΣΤΗ ΜΑΝΗ

Πρώτη αναφορά στην παρουσία της οικογενείας Γιατρού-Μέδικου στο Οίτυλο έχουμε στα 1571. Ήταν ο χρόνος της Ναυμαχίας της Ναυπάκτου και οι Βενετοί διερευνούσαν τη δυνατότητα συνεργασίας με τους Μανιάτες σε τυχόν επιχειρήσεις τους στο Μοριά. Όταν ο Βενετός απεσταλμένος Φαβιανός Barbo περιηγήθηκε τη Μάνη και έφθασε στο Οίτυλο, γνώρισε τον αρχηγό της οικογενείας των Μεδίκων-Γιατρών, για τον οποίο σημείωσε στην αναφορά του: «...Την εσπέραν αφίχθημεν εις τον ρηθέντα τόπον (Οίτυλον), ένθα μας υπεδέχθη ο γέρων Γιατρός, υπό του οποίου μας εγένοντο πολλαί περιποιήσεις...»
. 

Από την πληροφορία αυτή μπορούμε να συμπεράνουμε ότι οι Μεδικοι-Γιατροί, έστω κι αν είχαν πρόσφατα εγκατασταθεί στο Οίτυλο, θα κατείχαν μια από τις πρώτες θέσεις του τόπου, ώστε να φιλοξενήσουν έναν τόσο υψηλό ξένο. Ακόμη, μπορεί να υποθέσει κανείς ότι οι Μέδικοι-Γιατροί του Ναυπλίου, φεύγοντας από τον τόπο τους, θα διέσωσαν την κινητή τους περιουσία, με την οποία θα έχτισαν πύργους, θα ασχολήθηκαν με το εμπόριο ή θα αγόρασαν κτήματα και θα είχαν πολλούς υποτακτικούς, συνεχίζοντας μια ζωή αρχοντική, από την οποία δεν θα έλλειπε η πνευματική καλλιέργεια, έστω και στο μέτρο του δυνατού.

Λίγα χρόνια αργότερα, το 1582, οι Μανιάτες απευθύνθηκαν στον Πάπα της Ρώμης Γρηγόριο ΙΓ', παρακαλώντας τον να μεσολαβήσει στο «ρήγα» (εννοείται ο βασιλιάς της Ισπανίας ή της Γαλλίας) για να γίνει σταυροφορία με σκοπό την απελευθέρωση των υπόδουλων χριστιανικών λαών. Την επιστολή αυτή έγραψε με το χέρι του ο Οιτυλιώτης Μαυροειδής Μαλεύρης και την επικύρωσε ο πρωτόπαπας Μουρίσκος, που ήταν εκείνο τον καιρό «κουβερναδώρος της Μάνης»
. 

Στην επιστολή αυτή βλέπουμε εκτός του Μαλεύρη να υπογράφουν και αντιπρόσωποι των πιο αξιόλογων οικογενειών του Οιτύλου, όπως Χρυσοσπάθης, Αλευράς και ο Νικόλαος Διατρός
. Δεν θα πρέπει να υπάρχει αμφιβολία ότι το όνομα Διατρός είναι ίδιο με το Μέδικος-Γιατρός. 

Μετά από λίγα χρόνια, σε επιστολή των Μανιατών της 15ης Φεβρουάριου 1585, προς τον βασιλιά της Ισπανίας Φίλιππο Β', υπέγραφαν οι «Papas Medico» και «Nicola Medico», θα μπορούσε, λοιπόν να υποθέσει κανείς ότι ο Νικόλας Διατρός και ο Nicola Medico είναι το ίδιο πρόσωπο.

Στη συνέχεια αναφέρεται ότι αντιπροσωπεία των Μανιατών επισκέφθηκε στη Ρώμη, στα 1603, τον Πάπα Κλήμεντα Η'
, ο οποίος προσπαθούσε να συνομολογηθεί μεταξύ των ηγετών της χριστιανικής Ευρώπης μια ιερή συμμαχία (Sacra Liga), που θα οδηγούσε σε σταυροφορία για την απώθηση των Τούρκων στην Ασία
. Ίσως στην αντιπροσωπεία αυτή να πήρε μέρος κάποιος από τους Μεδίκους της Μάνης, πχ. ο Πέτρος Μέδικος.

Ο Πέτρος Μέδικος-Γιατρός, που έζησε τις πρώτες δεκαετίες του ΙΖ' αιώνα, είναι η πιο αξιόλογη προσωπικότητα που έδρασε στη Μάνη στην περίοδο της A' τουρκοκρατίας (1460-1685) και θα μπορούσε να συγκριθεί με το Λιμπεράκη Γερακάρη-Κοσμά, τον πρώτο Μανιάτμπεη. Ο Πέτρος Μέδικος αναγνωρισμένος αρχηγός όλων των Μανιατών κατόρθωσε να ενώσει τους κατοίκους της χερσονήσου του Ταϋγέτου από τη Γιάννιτσα της Καλαμάτας μέχρι το Ταίναρο. Σε όλη του τη ζωή αγωνιζόταν για την απελευθέρωση της Μάνης και ολόκληρου του Μοριά και χωρίς προκατάληψη και προτίμηση, αλλά με μεγάλη διπλωματικότητα, απευθυνόταν προς όλες τις μεγάλες δυνάμεις της εποχής του για να ζητήσει βοήθεια, ώστε να πετύχει την απομάκρυνση των Τούρκων από την Πελοπόννησο.

Η παρουσία στη Μάνη ενός τόσο σημαντικού ανθρώπου δείχνει πως στον τόπο αυτό δεν κατοικούσαν βάρβαροι ληστές και άξεστοι τρωγλοδύτες πειρατές. Υπήρχαν άνθρωποι γλωσσομαθείς που επισκέπτονταν ξένες χώρες, και είχαν την εκτίμηση βασιλικών και δουκικών αυλών. Υπήρχαν στη Μάνη πρόσωπα σεβαστά στους στόλαρχους των μεγάλων δυνάμεων, φιλοξενούσαν στο σπίτι τους εκπροσώπους κυβερνήσεων, δεν τους έλλειπε η διπλωματική ικανότητα κι ακόμη που φλέγονταν από τη μεγαλεπίβολη ιδέα να διωχτούν οι Τούρκοι από τον Μοριά.

Η ΜΑΝΗ ΚΑΙ Η ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΤΩΝ ΙΣΧΥΡΩΝ

ΣΤΙΣ ΑΡΧΕΣ ΤΟΥ ΙΖ’ ΑΙΩΝΑ

Στα τέλη του ΙΣΤ' και στις αρχές του ΙΖ' αιώνα με την ευκαιρία του πολέμου της Ουγγαρίας η ιδέα επέμβασης στην Ανατολή είχε στη Δύση πολλούς υποστηρικτές. Ο Πάπας Κλήμης ο Η' επεδίωκε τη σύναψη ιερής συμμαχίας. Ο βασιλιάς της Γαλλίας Ερρίκος Δ' (1553-1610) ήθελε με τη Μεγάλη του Ιδέα (Grant Dessein) να συμμαχήσουν οι Ευρωπαίοι μονάρχες (πλην της βάρβαρης Ρωσίας) για να διώξουν τους Τούρκους από την Ευρώπη
. (Παπαδόπουλος-Νεβέρ 20).

Οι αντιτουρκικές διαθέσεις του Πάπα και του Γάλλου βασιλιά, όπως και οι επεκτατικές τάσεις στην ανατολική Μεσόγειο του βασιλιά της Ισπανίας Φιλίππου Γ' (1598-162Ι) και φυσικά οι ανάλογες βλέψεις του Δόγη της Βενετίας και άλλων μικρότερων ηγεμόνων
, προέβλεπαν το επαναστατικό ξεσήκωμα των Βαλκανικών λαών, που ήταν υποταγμένοι στους Τούρκους. Στο βορρά οι Σλάβοι της Αδριατικής και στο νότο οι Έλληνες της Μάνης αποτελούσαν πόλους έλξεως όλων των διπλωματικών κινήσεων προς αυτή την κατεύθυνση. 
(ΣΗΜ Ο δούκας της Σαβοΐας είχε δείξει κι αυτός το ενδιαφέρον του για να αποκτήσει επιρροή πάνω στους ανυπότακτους Μανιάτες στα 1612.

Φαίνεται πως οι Μανιάτες απευθύνθηκαν στον Φερδινάνδο Α' (1587-1609) Μέγα Δούκα της Τοσκάνης, που ήταν της οικογενείας των Μεδίκων, καθώς και στο γιο του Κόσιμο Β' (1609-1621) ζητώντας τη βοήθειά του, για να αποτινάξουν τον Τουρκικό ζυγό. Ίσως οι Μανιάτες να χρησιμοποίησαν τους Οιτυλιώτες Μεδικους-Γιατρούς στις επαφές τους με τους Ιταλούς «συγγενείς» τους της Φλωρεντίας.

Υποτίθεται ότι κάποιος από τους παραπάνω δούκες της Τοσκάνης, ίσως ο Φερδινάνδος Α' μεσολάβησε στο βασιλιά της Γαλλίας Ερρίκο Δ', που γυναίκα του ήταν η Μαρία των Μεδίκων, ανιψιά του Φερδινάνδου Α' και παράλληλα παρακίνησε τους Μανιάτες να απευθυνθούν στο Γάλλο βασιλιά. Ο Ερρίκος Δ' φαίνεται πως έφερε σε επαφή τους Μανιάτες Κάρολο δούκα του Νεβέρ, που συγγένευε με τους Παλαιολόγους. Η κίνηση του Καρόλου, έστω κι αν τελικά δεν πραγματοποιήθηκε, ήταν η πιο σημαντική για την εποχή εκείνη.

Ο δούκας του Νεβέρ Κάρολος σκόπευε στην απελευθέρωση της Πελοποννήσου και γενικότερα στην απώθηση των Τούρκων από την Ευρώπη. 

Υποστηρίζεται και η άποψη ότι ο Ερρίκος Δ' κινητοποίησε τον Δούκα του Νεβέρ για να δοθεί μια εκτόνωση στα αντιτουρκικά αισθήματα των λαών της Ευρώπης και έμμεσα να προστατεύσει τους φίλους του Τούρκους, που του είχαν παραχωρήσει πολλά οικονομικά προνόμια.

Η πρώτη πηγή από την οποία αντλούμε ειδήσεις για τις επαφές των Μανιατών με το δούκα του Νεβέρ είναι μια επιστολή του επισκόπου Μαΐνης Νεοφύτου, γραμμένη την 1η Οκτωβρίου 1612, που απευθυνόταν στον συμπατριώτη του Πέτρο Μέδικο. Ο τελευταίος βρισκόταν εκείνο τον καιρό κοντά στον Δούκα του Νεβέρ και σαν εκπρόσωπος των Μανιατών συζητούσε τις συμφωνίες της κινήσεως
. 

Να σημειωθεί ότι ο Νεόφυτος την εποχή που ο Πέτρος Μέδικος διαπραγματευόταν με τον Κάρολο δούκα του Νεβέρ, είχε επαφές και με τους Ισπανούς μέσω του αντιβασιλέως της Σικελίας δούκα De Osuna και Νεαπόλεως κόμη De Lemos
. 

Ο Μέγας Δούκας της Τοσκάνης, Κόσιμος Β' στα τέλη του 1611 ή στις αρχές του 1612 πρότεινε στους Μανιάτες να δεχτούν σαν αρχηγό τους το «σουλτάνο Jamja»
. Ο Έλληνας ιερέας Moschetti πήγε στη Μάνη και φαίνεται πως έπεισε τους Μανιάτες να δεχτούν τον Jamja σαν αυτοκράτορα, γι' αυτό έγραψε ο τελευταίος στο Φίλιππο Γ' και του ζήτησε να τον οδηγήσουν οι ισπανικές γαλέρες στη Μάνη. Υπήρχε σχέδιο να αποβιβαστούν 8.000 άνδρες στη Μάνη και γενικότερα στο Μοριά για να καταληφθούν τα κάστρα του Ναυπλίου, του Μυστρά Μεθώνης και Κορώνης καθώς και τα άλλα της Πελοποννήσου
. 

Στις συμφωνίες μεταξύ Μανιατών και Δούκα του Νεβέρ προβλεπόταν οι πρώτοι να υποστηρίξουν τις πολεμικές επιχειρήσεις του Δούκα στο Μοριά με 10.000 οπλισμένους άνδρες, που θα διατρέφονταν με δικές τους δαπάνες. Ο Δούκας θα έφερνε 15.000 άνδρες, πυροβολικό, όπλα για τους Έλληνες του Μοριά, που ήταν άοπλοι κλπ. Εξασφαλίζονταν δε για τους Μανιάτες πολιτική και θρησκευτική ελευθερία, φορολογική ατέλεια, ενώ θα ίσχυαν μόνο οι τελωνειακοί δασμοί, θα ιδρύονταν σχολεία, νοσοκομεία ή θα επισκευάζονταν
 κλπ. 

Ο ΠΕΤΡΟΣ ΜΕΔΙΚΟΣ-ΓΙΑΤΡΟΣ

Πέρα από τις πρώτες γνωστές επαφές του Πέτρου Μέδικου, σαν εκπροσώπου των Μανιατών, με τον Δούκα του Νεβέρ, οι Μανιάτες έρχονταν σε επαφή και με άλλες δυνάμεις για να πετύχουν την ανεξαρτησία τους. Μπορούμε να θυμήσουμε ότι δούκας De Osuna (αντιβασιλιάς της Σικελίας 1611-1616 και μετά της Νεάπολης 1616-1620, εξαρτώμενος από το βασιλιά της Ισπανίας) και ο Ισπανός πρεσβευτής στη Βενετία προσπαθούσαν να υποκινήσουν εξέγερση των Μανιατών
. 

      Σε όλες τις ζυμώσεις για την απελευθερωτική επέμβαση στη Μάνη κάποιας χριστιανικής δυνάμεως, πρωτεύουσα θέση φαίνεται να είχαν ο Λακεδαιμονίας Νεόφυτος και ο Πέτρος Μεδικος. Βέβαια δεν έλειπε και η αντιπολιτευτική διάθεση ορισμένων Μανιατών, όπως θα τη δούμε να διατυπώνεται σε μια επιστολή του Θεόδωρου Στεφανόπουλου. Γραμμένη στις 12 Ιανουαρίου 1612, απευθύνεται στον κουμπάρο του Αναστάση Καραβουσιάνο κάτοικο Ζακύνθου, για να φθάσει στα χέρια των Βενετσάνικων αρχών. Τα αποσπάσματα που αφορούν στο πρόσωπο και, στη πολιτεία του Πέτρου Μέδικου-Γιατρού περιλαμβάνουν τα παρακάτω: «...Τώρα σας γράφομεν ότι ήλθεν εδώ ο ανεψιός του αποβιώσαντος Πάπα, ονομαζόμενος Τζούλιο νταλ Μόντε, ανεψιός του καρδιναλίου Μόντε. Ούτος θέλει να τον ονομάζουν Θεόδωρο Μπάλμπι, κατοικεί εις το Σιμοντσέλο Ρομάνο, εις δε τας συμφωνίας είναι και ο καρδινάλιος Μοντάλτο που μένει εις την Ρώμην. Ο ρηθείς Θεόδωρος Μπάλμπι έχει ως συνοδόν ένα διερμηνέα της Ελληνικής γλώσσης που είναι Ιταλός εκ Κρήτης και ονομάζεται Γεώργιος Μοσκιότι. Μαζί με τους άνω ήλθον και δύο υπηρέται των και κατοικούν τώρα όλοι εις το σπίτι του κυρίου Πέτρου Γιατρού, Ιταλού, ο υιός του οποίου ευρίσκεται εις Βενετίαν. Ούτοι είπον ότι έρχονται ως απεσταλμένοι του δουκός της Σαβοΐας και ούτοι από την οικογένειαν των Μεδίκων. Ο κύριος Πέτρος Γιατρός έγραφεν εις τους συγγενείς του - εννοεί τους Μεδίκους της Φλωρεντίας - να έλθουν εδώ να λάβουν την συγκατάθεσιν όλων των Μανιατών και να πάρουν ένα φρούριον εις το Πόρτο Κάγιο. Ούτοι επήραν σημείωσιν του πληθυσμού που ευρίσκεται εις την Μάνην και εις το Ζυγό (στο κείμενο Xigi) και επήγαν εις όλα τα χωριά της Μάνης και του Ζυγού μαζί με τον Γιατρόν, ίνα λάβουν και εκείνων την συγκατάθεσιν. Πλην μερικοί από τους κατοίκους ηρνήθησαν να υπογράψουν, ούτε και προφορικώς εξεδήλωσαν την έγκρισίν των. Και ημείς ακόμη δεν θέλομεν τον Γιατρόν ως αυθέντην μας, διότι επρόδωσε τον Άγιον Μάρκον, - εννοεί τη Βενετία - καίτοι τα χρήματα που έχει, τα απέκτησεν εις τα μέρη, όπου κυματίζει η σημαία του Αγίου Μάρκου. Τώρα αυτός και οι συγγενείς του θέλουν να προδώσουν τους Βενετσιάνους του Αγίου Μάρκου και ημείς δεν είμεθα καθόλου σύμφωνοι εις εκείνο που αυτός θέλει. Και σας γράφομεν τα καθέκαστα, αγαπητέ κουμπάρε, και θέλομεν την παρούσαν επιστολήν να την δείξετε εις τον κύριον Προβλεπτήν της Ζακύνθου και, αν πηγαίνετε εις την Βενετίαν, όπως μας εγράψατε, να πάρητε αυτήν την επιστολήν ως και τας άλλας προηγουμένας, που έχετε εις χείρας σας και να τας παρουσιάσητε εις τον πρίγκιπα, ίνα ίδη ο πρίγκιψ ότι οι Γιατροί είναι προδόται του Αγίου Μάρκου.

Επί πλέον σας πληροφορούμεν ότι ανεχώρησεν ο Θεόδωρος Μπάλμπι με δύο υπηρέτας του δια της ζακυνθινής φρεγάτας, δια της ιδίας δηλαδή που τους έφερε εδώ και τώρα τους επήγεν εις το Ότραντο και έδωκαν του καραβοκύρη 150 ρεάλια και θα παρουσιασθούν εις τον αυθέντην των να τω αναφέρουν τας εδώ ενεργείας των. Ο Γιατρός έγραψεν ότι πρέπει να έλθουν εντός του προσεχούς Απριλίου, μολονότι ημείς δεν είμεθα σύμφωνοι. Ο Μπάλμπι αφήκεν ως αντιπρόσωπον τον Ιταλο-Κρητικόν μοναχόν που μένει εις το σπίτι του Γιατρού και μας λέγει ότι πρέπει και ημείς να δώσωμεν την συγκατάθεσιν, υποσχόμενος ότι θα μας κάμη μεγάλους ανθρώπους. Αλλά ημείς δεν μένομεν σύμφωνοι εις τας αξιώσεις των, διότι έχομεν την Αυθεντίαν του Αγίου Μάρκου, την οποίαν γνωρίζομεν και αύτη γνωρίζει ημάς να είμεθα υπηρέται της όλοι όσοι ευρισκόμεθα εις τα μέρη αυτά της Μάνης. Ακόμη σας πληροφορούμεν, κουμπάρε μας και αδελφέ Αναστάση, ότι από τους συντρόφους του μητροπολίτου και του ιππότου έμεινεν εδώ ένας που ονομάζεται Ιάκωβος Μπαρμπάτο και περιμένει να έλθουν πλοία και άλλοι σύντροφοι, τα οποία πλοία θα παραλάβουν ένα αριθμό Μανιατών, ίνα τους μεταφέρουν εις τον βασιλέα της Γαλλίας και είπαν ότι έδωκαν εις τους Μανιάτας να καταλάβουν ότι, ό,τι κάμνουν, το κάμνουν δήθεν εκ συμφώνου με την αυθεντίαν του Αγίου Μάρκου και δι’ αυτό σας παρακαλούμεν να δείξητε την επιστολήν μας εις τον πρίγκιπα της Βενετίας...»
. 
Στην επιστολή αυτή μπορεί κανείς να προσέξει ότι ο Πέτρος Μέδικος-Γιατρός χαρακτηρίζεται «Ιταλός», που πρέπει να αποτελεί μια αξιόλογη ένδειξη ότι καταγόταν από την Τοσκάνη. Αν οι Μέδικοι του Οιτύλου δεν ήταν πράγματι ιταλικής καταγωγής, δεν χώρεί αμφιβολία ότι ο Θ. Στεφανόπουλος θα σχολίαζε με ειρωνεία τον Πέτρο Μέδικο, που τάχα παριστάνει τον Ιταλό. Αντίθετα και ο ίδιος γράφει για συγγένεια ανάμεσα στους Μεδίκους του Οιτύλου και της Φλωρεντίας.

Αξιοσημείωτο είναι ακόμη ότι ένα παιδί του Π. Μέδικου έμενε την εποχή εκείνη στη Βενετία, πιθανώς για λόγους σπουδών, όπως και του επιστολογράφου ο γιος βρισκόταν για σπουδές στη Ζάκυνθο
. Επομένως στα σκοτεινά χρόνια των αρχών του ΙΖ’ αιώνα, όσοι από τους Μανιάτες είχαν τη δυνατότητα, δεν παρέλειπαν να δώσουν στα παιδιά τους την ευκαιρία της μόρφωσης και υπάρχει παράδειγμα Μανιάτη να διαπρέπει στη Βενετία, όπως ο Ιάκωβος Μέδικος
. 
Στο σπίτι του Πέτρου Μέδικου εφιλοξενείτο εκείνο τον καιρό τετραμελής αποστολή. Όπως θα δούμε και στα επόμενα χρόνια απεσταλμένοι των ξένων κυβερνήσεων εύρισκαν φιλοξενία στο σπίτι του Πέτρου Μέδικου. Μπορεί λοιπόν να υποθέσει κανείς ότι το σπίτι του δεν ήταν τρώγλη ή σπηλιά, όπως θέλουν ορισμένοι να παρουσιάσουν τους Μανιάτες.
Ο Πέτρος Μέδικος συνόδευσε την αποστολή των ξένων στη Μέσα Μάνη και στο Ζυγό. Χωρίς αμφιβολία η παρουσία του διακεκριμένου Μανιάτη αποτελούσε εγγύηση για την ασφάλεια του ταξιδιού και την κατά τόπους φιλοξενία των επισκεπτών. Ακόμη ο Πέτρος Μέδικος γνώστης της Ιταλικής, έκανε το διερμηνέα στις διερευνητικές συζητήσεις των ξένων απεσταλμένων.
Αξιοπρόσεκτο είναι και το γεγονός ότι ο Δούκας της Σαβοΐας και οι Μέδικοι της Φλωρεντίας έδειχναν ενδιαφέρον για να προσεταιριστούν τους Μανιάτες και με την ανοχή και βοήθειά τους να χτίσουν κάστρο στο Πόρτο Κάγιο για λογαριασμό του Ισπανού βασιλιά.
Τέλος μαθαίνουμε ότι την ίδια εποχή ήταν στη Μάνη ένας ακόμη πράκτορας ξένης δυνάμεως, ο Ιάκωβος Μπαρμπάτο, ο οποίος ενδιαφερόταν να στρατολογήσει Μανιάτες πολεμιστές για λογαριασμό του Γάλλου βασιλιά.
Τον Απρίλη του 1612 ο Αντώνιος Τσιβράν
, διοικητής ναυτικής μοίρας του βενετσάνικου στόλου, έστειλε αναφορά στην οποία έγραφε
:
«... Είχον εύκαιρίαν εις το Πόρτο Κάγιο να συνομιλήσω με τους κατοίκους και, ίνα λάβω καλυτέρας πληροφορίας, ηθέλησα να καταπλεύσω και εις το Βοίτουλον. Μόλις έφθασα εκεί ήλθον πολλοί κάτοικοι να με συναντήσουν εις την παραλίαν, όλοι φέροντες τα όπλα των, τα οποία εκράτουν με πολλήν ευκινησίαν και αρμόζουσουσαν στάσιν. Ευρήκα και τον Πέτρον ντι Μέδιτσι, άνθρωπον πολύ γνωστόν και καλόν και έχοντα μέγα κύρος...».
Στη συνέχεια ο Τσιβράν μας δίνει πληροφορίες για τη στρατιωτική κατάσταση στη Μάνη και τη δράση των ξένων πρακτόρων, τους οποίους ανέφερε η επιστολή του Θ. Στεφανόπουλου
:
«... συνωμίλησα δια μακρών και με τους προκρίτους των μερών τούτων και ιδία με τον προαναφερθέντα Μέδιτσι, επί των διαπραγματεύσεων τας οποίας διεξάγουν και έμαθα τας κάτωθι λεπτομέρειας: Όλοι οι κάτοικοι της Μάνης από την Παγανέα έως την Καλαμάταν που έχει μήκος 80 μίλια και όπου μπορεί να υπάρχουν περί τας 6.000 άνθρωποι του ντουφεκιού, 5.000 εξ αυτών είναι ωπλισμένοι με αρκεμπούτζια και ξιφοδρέπανα, οι δε άλλοι είναι τοξότες. Όλοι είναι καλοί άνδρες, αλλά δεν έχουν κανένα αρχηγόν στρατιωτικόν, ίνα τους κρατή εις πειθαρχίαν. Τοις έδωκαν υποσχέσεις εκείνος ο Μπαλδοβινος Dal Μonte και οι άλλοι που ήλθαν κατά τους περασμένους μήνας, ότι, κατά τα μέσα του προσεχούς Μαΐου, θα ήρχετο ισχυρός στόλος από γαλέρας και μπερτόνια εις το Πόρτο Κάγιο, όπου θα ανεγερθή φρούριον και ότι πρέπει όλοι οι κάτοικοι να εξεγερθούν και να περιμένουν έτοιμοι την πραγματοποίησιν των δοθεισών υποσχέσεων....». .
Κατόπιν ο στόλαρχος Τσιβράν, αφού αναφέρεται στους φόβους των Μανιατών ότι μπορεί να μείνουν αβοήθητοι όταν θα φθάσει η Τουρκική αρμάδα, προσθέτει ότι προσπάθησε να πείσει τους Μανιάτες να διατηρήσουν ειρήνη με τους Τούρκους - αυτό ήταν την εποχή εκείνη το συμφέρον της Βενετίας - και καταλήγει γράφοντας τις σκέψεις, τη διπλωματία και τη συμπεριφορά του Πέτρου Μέδικου
:
«...Τα επιχειρήματα ταύτα, αναπτυχθέντα παρά των εμπίστων μου, φαίνεται ότι επεδοκιμάσθησαν παρά των κατοίκων. Εις δε τον Medici, ο οποίος και λόγω κύρους και επιβολής θεωρείται ο κυριώτερος αντιπρόσωπος, επεφόρτισα τους έμπιστους μου να τω είπουν ότι η μεταβολή κυριάρχου Κράτους θα επέφερε την καταστροφήν του και επειδή είναι άνθρωπος τον οποίον σέβονται και υπακούουν, θα έπρεπε να τους κάμη να αλλάξουν γνώμην δια το κοινόν καλόν, δια το καλόν του εαυτού του και των απογόνων των.
Εις ταύτα τα επιχειρήματα ο Medici απήντησεν ότι δεν ήκουσε ποτέ με ευχαρίστησιν τας διαπραγματεύσεις ταύτας και μάλιστα είχε παρασύρει μερικούς εκ των προκρίτων να μη δεχθούν να υποταχθούν εις άλλον πρίγκιπα. Πλην οι περισσότεροι εκ των προυχό​ντων καθώς και ο λαός, εν γένει, της Μάνης ήθελον αλλαγήν και δεν κατώρθωσεν ο Medici να επιβάλη την γνώμην του, διότι η πλειονότης των κατοίκων ήθελε να υποταγή εις χριστιανόν πρίγκιπα, ίνα αποκτήση ένα διοικητήν, ο οποίος να απονέμη δικαιοσύνην που είναι τώρα ανύπαρκτος,

Ο Medici εδήλωσεν ομοίως εις τους έμπιστους μου ότι εγνώριζε ποιος κίνδυνος έγκειται από τους Τούρκους εις κάθε στιγμήν και ότι ο ίδιος είχε σκοπόν να συγκεντρώση τα πράγματά του, να τα εξασφαλίση, και αν το καλέση η ανάγκη, θα καταφύγη εις τα Κύθηρα.
Έτσι εξεφράσθη ο Medici, ότι, δήθεν, δεν είχεν ο ίδιος καμμίαν ανάμιξιν εις την υπόθεσιν των διαπραγματεύσεων και ότι δεν ελπιζει εις επιτυχίαν, αλλά εγώ δεν δύναμαι να βεβαιώσω την Υμετέραν Γαληνότητα ότι είναι αληθείς αι απόψεις του και άδολα τα αίσθήματά του, διότι έχω την υπόνοιαν μήπως θέλει, υπό τας εγχρώμους αυτάς εκφράσεις, να κρύψη τα ενδότερα της ψυχής του. Μάλιστα πιστεύω ότι ούτος κοιτάζει να επωφεληθή των περιστάσεων, “χρηματιζόμενος και από τα δύο μερη”...»
.
Από μία παρεξήγηση που έγινε ανάμεσα στους Μανιάτες και στα πληρώματα του βενετσάνικου στόλου, που κατέπλευσε στο Οίτυλο στα τέλη Ιουνίου 1612, μαθαίνουμε ότι γαμβρός του Πέτρου
Μεδικου ήταν ο Θοδωρής Μαλεύρης
, ο οποίος μαζί με τον Παπα-Γιώργη Γιατρό
 προσπάθησαν να συμβιβάσουν τα πράγματα και είχαν κρατηθεί σαν όμηροι από τους Βενετούς. 

Το επεισόδιο αυτό αναφέρεται σε μια άλλη επιστολή του Θ. Στεφανόπουλου, ο οποίος παραπονείται για την προτίμηση που δείχνουν οι επίσημοι Βενετσάνοι στο πρόσωπο του Πέτρου Γιατρού και σημειώνει
: 

«...Επί πλέον σας ειδοποιώ ότι ο στρατηγός από την Κρήτην έστειλε γράμματα τον περασμένον μήνα Μάϊον και έφθασαν εις την Κολοκυθιά εις τα χέργια του κυρ Πέτρου Γιατρού, δια να τα στέλνη δια ξηράς εις τον προβλεπτήν της Ζακύνθου. Σεις μας είχατε γράψει ότι θα έστελνε στα χέρια μας τα γράμματα ο στρατηγός της Κρήτης και ημείς θα τα εστέλναμε με ταχυδρόμον. Τώρα τα έστειλεν εις τον Γιατρόν και ας κάμη όπως του αρέσει ο στρατηγός. Και ημείς είμεθα υπηρέται του πρίγκιπος καλύτερα από αυτόν. Το γνωρίζει καλά και ο κύριος στρατηγός...»

Από την περικοπή αυτή της επιστολής του Θ. Στεφανόπουλου γίνεται αντιληπτός ο ανταγωνισμός ανάμεσα στις δυό ισχυρές οικογένειες του Οιτύλου. Όμως οι Βενετσάνοι δείχνουν ότι υπολόγιζαν περισσότερο τον Πέτρο Μέδικο, έστω κι αν τον θεωρούσαν ασταθή και «χρηματιζόμενο και από τα δύο μέρη», όπως είδαμε να γράφει ο στόλαρχος Τσιβράν.

ΤΑ ΠΟΛΕΜΙΚΑ ΓΕΓΟΝΟΤΑ 1614-1615

Το καλοκαίρι, του 1614 φαινόταν κρίσιμο για τους Μανιάτες, γιατί οι Τούρκοι ετοίμαζαν εκστρατεία εναντίον της ιδιαίτερης πατρίδας τους. Ήθελαν οι τελευταίοι να απαλλαγούν από τα προβλήματα που τους δημιουργούσε το μικρό εκείνο κομμάτι του Ελλαδικού χώρου, που οι κάτοικοί του, όχι μόνο δεν πλήρωναν το χαράτσι, αλλά εξασφάλιζαν αγκυροβόλια και τον ανεφοδιασμό στους στόλους των χριστιανικών δυνάμεων, που έπλεαν στην ανατολική Μεσόγειο.
Ο Βενετός προβλεπτής της Ζακύνθου Ιερώνυμος Μπέμπο κατά τα τέλη Μαΐου 1614 έστειλε στη Μάνη το Γιάννη Μπισμπάρδη, που ήταν γεννημένος στην Καλαμάτα και κατοικούσε στη Ζάκυνθο, για να επικοινωνήσει με τον Πέτρο Μέδικο. Οι πληροφορίες που έφερε, καταγράφτηκαν στις 3 Ιουλίου 1614 και αναφέρουν
:

«...Έφυγα, είπεν, από εδώ, προ εννέα ημερών και επήγα εις το Βοίτυλο, όπου έφθασα το Σάββατο βράδυ και αμέσως κατηυθύνθην εις το σπίτι του Πέτρου Γιατρού, συμφώνως με την διαταγήν που είχα, και από αυτόν επληροφορήθην δια τα ζητήματα που μου ανετέθησαν να εξετάσω, αν δηλαδή ο Ισπανικός στόλος είχε πλεύσει προς εκείνα τα μέρη, τί έκαμε και αν είναι αληθές ότι ανήγειρε φρούρια και κτήρια. Έμαθα, λοιπόν, ότι ο στόλος αυτός είχε πλεύσει εις το Πόρτο Κάγιο, όπου παρέμεινε τρεις ημέρας μόνον και επρομηθεύθη τρόφιμα και νερό. Κατόπιν έπλευσε δια το Αρχιπέλαγος, διότι δεν ηθέλησαν να τον δεχθούν οι κάτοικοι του Βραχίονος της Μάνης, καθότι δύο επίσκοποι που ευρίσκονται εις εκείνα τα μέρη είχον κάμει αφορισμόν και δεν επέτρεψαν εις τον πληθυσμόν νά συγκατανεύση ώστε ο στόλος να ανεγείρη κτήρια.
Και πράγματι εσχεδίαζαν οί Ισπανοί να κάμουν έν φρούριον εις το Πόρτο Κάγιο εις την άκραν που ονομάζεται Κολοκυθιά. Έτσι ο στόλος ηναγκάσθη να αποπλεύση. Αφήκαν όμως εις τους Μανιάτας έξ φλογοβόλα και τρία λιθοβόλα και μερικά βαρέλια πυρίτιδος.
Μου είπεν ο ρηθείς κυρ Πέτρος Γιατρός ότι οι κάτοικοι της Μάνης, υπακούοντες εις τους ειρημένους επισκόπους και εις τον αφορισμόν που εξαπόλυσαν, δεν ηθέλησαν να υποταγούν εις τους Ισπανούς, όμως είναι αποφασισμένοι να αποθάνουν δια την Χριστιανικήν των πίστην και ουδέποτε θα παραδοθούν εις τους Τούρκους.

Ερωτηθείς πως ονομάζονται αυτοί οι επίσκοποι, από ποίον μέρος είναι και ποίας εθνικότητος, απήντησεν ότι και οι δύο είναι Έλληνες, ο ένας επίσκοπος της Μάνης και ο άλλος ξένος.

Ο κυρ Πέτρος μου ειπεν ότι οι Μανιάται έκαμαν μερικά έργα ήτοι χαρακώματα προς τα μέρη του Πασσαβά, ίνα κλείσουν τας διαβάσεις εις τα Τουρκικά στρατεύματα. Άλλα έργα οχυρωματικά δεν έγιναν. Ερωτηθείς πόσους άνδρας εξωπλισμένους ημπορούν να συγκεντρώσουν οι Μανιάται απήντησεν: με εβεβαίωσαν ότι είναι 15.000 οι δυνάμενοι να φέρουν όπλα.

-Τί είδους όπλα έχουν;

-Αρκιμπούτζια, τόξα, σπαθιά και ασπίδας.

-Έχουν αρκετά;

-Ναί
-Έχουν συγκεντρωθεί πολλοί Τούρκοι Σαντζάκηδες, ίνα επιτεθούν κατά των Μανιατών και ποίος ο αριθμός των ανδρών των;

-Λέγουν ότι οι Τούρκοι είναι 15000-16000.

-Πότε θα οδεύσουν κατά των Μανιατών;

-Αυτό είναι άγνωστον.

-Από πόσας γαλέρας απετελείτο ο Ισπανικός στόλος;

-Ήσαν 27 αι γαλέραι που προσήγγισαν.

-Έμαθες αν συγκεντρώνεται Τουρκικός στόλος και από πόσα πλοία;

-Λέγουν ότι είναι όχι περισσότερα από 80 γαλέραι και πιστεύεται ότι θα καταπλεύσουν ταυτοχρόνως με την προσέγγισιν του στρατού της ξηράς ίνα συμπράξουν.

-Πότε έφυγες από το Βοίτυλον;

-Προ πέντε ημερών.» 
Στις αρχές Σεπτεμβρίου 1614, μπαίνοντας από την περιοχή του Πασσαβά, ο Τουρκικός στρατός, υπό την ηγεσία του Ασλάν Πασά, κατόρθωσε να πατήσει τη Μάνη. Σύμφωνα με τις πληροφορίες που έχουμε οι Τούρκοι έφτασαν μέχρι το Πόρτο Κάγιο. Τα περισσότερα από τα βουνά της Μάνης σαρώθηκαν, χωριά πυρπολήθηκαν, άνδρες σφάχτηκαν, γυναικόπαιδα αιχμαλωτίστηκαν και πολλές χιλιάδες από μικρά και μεγάλα ζώα οδηγήθηκαν στο τούρκικο στρατόπεδο σαν λάφυρα του πολέμου. Ιδιαίτερη ήταν η επιτυχία του κουρσάρου Μουσολίν Ραΐζ
 που πέτυχε να παρασύρει σε ενέδρα τους Μανιάτες και να σκοτώσει 600 από τους πιο γενναίους άνδρες. 
Στην περίπτωση αυτή φαίνεται πως οι κάτοικοι του Οιτύλου έμειναν αμέτοχοι του πολέμου. Σε αναφορά του βενετού Προβλεπτή Ζακύνθου προς το Δόγη με ημερομηνία 14 Σεπτεμβρίου 1614 σημειώνεται
: «...Ούτοι (οι Μανιάτες) υπέστησαν βαρείαν ήτταν εξ αιτίας του πονηρού Μουσολίν Ραίζ, καπετάνιου του Τουρκικού στρατού και αρχηγού 3000 λεβέντηδων. Είναι δε θαύμα πως δεν υπέκυψαν εις το μοιραίον όλοι οι Μανιάται. Ο Ραΐζ ούτος, προσποιούμενος υποχώρησιν, έστεισεν ενέδραν και περιεκύκλωσε πλέον των 600 Μανιατών από τους θαρραλεώτερους και πλέον εκλεκτούς πολεμιστάς και τους επέρασεν όλους εν στόματι μαχαίρας. Από τους κατοίκους του Βοιτύλου, που αποτελεί μέρος της Μάνης, μετέβησαν περί τους 150 πρόκριτοι εθελουσίως εις τον πασάν, ως μετ’ επιτάσεως διαδίδεται, ίνα προσφέρουν υποταγήν, αλλά τους συνέλαβεν όλους αιχμαλώτους, άλλοι δε τόσοι είναι οι συλληφθέντες μετά την μάχην...». 
Σε μια άλλη αναφορά από τη Ζάκυνθο προς το Δόγη της Βενετίας με ημερομηνία 20 Σεπτεμβρίου 1614 σημειώνεται
:
«...Εις τους κατοίκους του Βοιτύλου και εις τα γύρω χωριά που δεν επρόβαλαν καμμίαν αντίστασιν, ούτε ανεμίχθησαν εις την μάχην, όταν επήγαν να δηλώσουν υποταγήν εθελουσίως εις τον πασάν της ξηράς, δεν τοις έκαμαν οι Τούρκοι άλλο τι, παρά τους αφώπλισαν και τους επήραν το χαράτσι και έτσι αυτοί εδέχθησαν να πληρώνουν αυτόν τον φόρον. Μερικά άλλα χωρία που είναι απομακρυσμένα και εις δύσβατα μέρη, είναι ακόμη άθικτα, αλλά είναι ολίγα, οι δε κάτοικοί των κρύπτονται εντός σπηλαίων. Οι Τούρκοι τώρα κινούνται προς εξόντωσιν και τούτων.
Δεν είναι γνωστό ποιά ήταν η αιτία που διασπάστηκε ο αγώνας των Μανιατών ίσως έφταιξαν οι τοπικοί ανταγωνισμοί και οι προσωπικές φιλοδοξίες, μπορεί όμως να ήταν και κατόρθωμα της τουρκικής διπλωματίας.

Ακόμη, δεν είναι γνωστή η στάση του Πέτρου Μέδικου. Μπο​ρεί να έφυγε εκείνη τη δύσκολη στιγμή και να πήγε στο Τσιρίγο (Κύθηρα), όπως είχε πει πριν δύο χρόνια στο στόλαρχο Τσιβράν
, ή να έμεινε στο Οίτυλο να συμμεριστεί με τους πατριώτες του τα δεινά και την ταπείνωση του πολέμου που χάθηκε. Μια άλλη υπόθεση που θα μπορούσε να κάνει κανείς, είναι πως ίσως έμεινε στον τόπο του και παρέσυρε τους Οιτυλιώτες σε αδράνεια, για να αποφευχθεί μια ολική αναμέτρηση των Μανιατών με τους Τούρκους.

Αποτέλεσμα της συμπεριφοράς των κατοίκων του Οιτύλου ήταν η περιοχή του Ζυγού μέχρι τη Ζαρνάτα να αποφύγει τη δοκιμασία, που γνώρισε η Μέσα Μάνη. Μπορούμε να υποθέσουμε πως οι Τούρκοι πέρασαν από το Οίτυλο στην Καλαμάτα κι από κει στο Νεόκαστρο χωρίς να κάνουν πόλεμο ή να αφοπλίσουν τους κατοίκους της Εξω Μάνης. Ίσως ακόμη η μεταφορά του Τουρκικού στρατού από το Οίτυλο στο Νεόκαστρο να έγινε με πλοία.

Στις αρχές του 1615 οι Τούρκοι έκαναν νέα εκστρατεία στη Μάνη. Αρχηγός της ορίστηκε ο νικητής των Μανιατών Μουσολίν Ραίζ, που για το κατόρθωμά του είχε πάρει το αξίωμα του Σαντζιάκη (διοικητή) του Μυστρά, της Μονεμβασίας, της Κορώνης, της Καλαμάτας, του Ζυγού και ολόκληρου του Βραχίονα της Μάνης
.

Ο Μουσολίν Ραΐζ ξεκίνησε από τη Μεθώνη με 700-1000 στρατιώτες για να ολοκληρώσει την υποταγή των Μανιατών. Φαίνεται πως πέρασε από τη στενοπορία του Αρμυρού χωρίς να βρει αντίσταση και προχώρησε νοτιότερα στη Ζαρνάτα ή στην Ανδρούβιστα, όπου και κατατροπώθηκε. Ο Βενετός Προβλεπτής της Ζακύνθου σε αναφορά του προς το Δόγη, στις 13 Φεβρουάριου 1615, έγραψε
:

«... αλλ’ οι Μανιάται, μόλις είδαν κρεμασμένον τον παππάν, εξηγέρθησαν και κατετεμάχησαν τους Τούρκους, οι οποίοι υπό την αρχηγίαν του Μουσολίν Ραΐζ είχον εισχωρήσει, με μεγάλην τόλμην, εις τα ενδότερα της Μάνης. Εκεί οι Μανιάται, αφού απέκλεισαν τας διαβάσεις, επετέθησαν κατά των Τούρκων εκ διαφόρων σημείων με τοιαύτην βεβαιότητα, ώστε από τούς 700 Τούρκους μόνον 6 η 7 κατώρθωσαν να διαφύγουν, έκαμαν δε οι Μανιάται μεγάλην συλλογήν από λάφυρα ήτοι ζώα, ρούχα, όπλα και άλλα εφόδια...». 

Ο ίδιος Προβλεπτής σε αναφορά του της επομένης ημέρας σημείωσε και τα παρακάτω σχετικά
:

«... ο Μουσολίν Ραΐζ, πολύ, βιαστικός, ηθέλησε να κρεμάση τον παππάν, ο οποίος εδικαιολόγει τους κατοίκους, ειπών ότι δεν ήσαν γυναίκες για να παραδόσουν τα όπλα και έτσι εδόθη η αφορμή δια την ένοπλον σφοδράν επίθεσιν των Μανιατών...».

Μετά από αυτόν το θρίαμβο των Μανιάτικων όπλων παρουσιάζεται πάλι ο Πέτρος Μέδικος. Σε αναφορά με ημερομηνία 22 Απριλίου 1615 από την Κέρκυρα που στάλθηκε στο Δόγη από τον εκεί Βάΐλο και τον Προβλεπτή σημειώνεται
:

«... με μίαν φρεγάταν, αφιχθείσα χθες εκ Ζακύνθου, ήλθεν εδώ ένας Μανιάτης ονομαζόμενος Πέτρος Γιατρός από το Βοίτυλο, ο οποίος προσελθών προς συνάντησίν μου, μου ειπεν ότι θα περάση εις το Ότραντο και εκείθεν εις Βενετίαν, ίνα ναυλώση εν πλοίον. Καίτοι έμαθα ότι ούτος κατευθύνεται εις Νεάπολιν δια να διαπραγματευθή δημόσια ζητήματα, εν τούτοις όμως, επειδή επέμενεν εις όσα μου είπεν εξ αρχής, δεν μπόρεσα να μάθω περισσότερα από τον ίδιον και τον αποχαιρέτισα με ευγενείς τρόπους…»
Πραγματικά ο Πέτρος Μεδικος πήγε στη Νεάπολη, έγινε δεκτός από τον αντιβασιλέα κόμιτα De Lemos, ο οποίος στις 15 Ιουλίου Ι6Ι5 με έκθεσή του πληροφόρησε το Βασιλιά της Ισπανίας γράφοντας τα παρακάτω
:

«... Επληροφορήθην ότι πρό μηνών κατήλθεν είς τον βραχίονα της Μάνης με στρατιωτικήν συνοδείαν ένας βέης, δια να εισπράξη από τους Μανιάτας τον φόρον, ο οποίος κατά το παρελθόν έτος τοις επεβλήθη. Οι Μανιάται ου μόνον δεν εδέχθησαν να πληρώσουν τον φόρον, αλλά και εφόνευσαν τον βέην και το πλείστον των στρατιωτών του. Μετ’ ολίγον έφθασε ενταύθα ο Pedro de Medicis και άλλοι Μανιάται, αποσταλέντες υπό των κατοίκων της επαρχίας των, δια να επιβεβαιώσουν αυτήν την είδησιν και δια να μου εγχειρίσουν την σημαίαν και την σπάθην του βέη, τον οποίον είχον φονεύσει. Μοι παρέστησαν δε τον φόβον, όστις τους κατείχεν μήπως ο Τούρκος προσπαθήση παντί τρόπω να τους καταστρέψη και μοι εζήτησαν μετά μεγάλης επιμονής βοήθειαν....». 
Στις 28 Αυγούσου 1615 κατέπλευσε στο Πόρτο Κάγιο ο Ισπανικός στόλος και απεβίβασε την ενδεκαμελή αντιπροσωπεία των Μανιατών, που είχε επισκευθεί τον αντιβασιλέα της Νεαπόλεως και όπως φαίνεται εκτός από τον Πέτρο Μέδικο περιλάμβανε και τον επίσκοπο Καρυουπόλεως. Μαζί ξεφόρτωσε και πολεμικό υλικό, γιατί οι Τούρκοι ετοιμάζονταν να χτυπήσουν και πάλι τη Μάνη. Πράγματι, σε λίγο οι Τούρκοι προχώρησαν από το Αλμυρό μέχρι το Πραστίο καταστρέφοντας τα πάντα. Τότε εμφανίστηκε ο Ισπανικός στόλος, ο οποίος βομβάρδισε και διέλυσε το τουρκικό στρατόπεδο
.

Η τελευταία είδηση για την περίοδο αυτή είναι μια αναφορά, που απευθύνεται στο Δόγη, γραμμένη από το Βάϊλο της Βενετίας στην Κωνσταντινούπολη, που γράφει
:
« Οι Μανιάται ολίγων παραθαλασσίων χωρίων υπέκυψαν εθελουσίως εις τον φόρον του χαρατσιού και έδωσαν εις τον Καπουδάν Πασάν δια πρώτην φοράν 13 φορτία άσπρων, αλλά εις το μέλλον θα δίδουν πολύ ολιγώτερα. Τουναντίον εκείνοι που κατοικούν εις το εσωτερικόν είναι, ανένδοτοι και δεν θέλουν επ' ουδενί λόγω να δηλώσουν υποταγήν...». 
Η ΑΚΜΗ ΚΑΙ ΤΟ ΤΕΛΟΣ ΤΗΣ ΚΙΝΗΣΗΣ

ΤΟΥ ΔΟΥΚΑ ΤΟΥ ΝΕΒΕΡ

Την άνοιξη του 1617 οι Μανιάτες έστειλαν δύο απεσταλμένους στο Παρίσι για να διερευνήσουν τις προθέσεις του Καρόλου Δούκα του Νεβέρ
. Ένας από αυτούς ήταν και ο Πέτρος Μέδικος και στην περίπτωση εκείνη είχε την ευκαιρία της προσωπικής επαφής με το βασιλιά της Γαλλίας Λουδοβίκο ΙΓ΄.

Να σημειωθεί ότι τον Αύγουστο του Ι6Ι7 η Γαλλική Αυλή του Λουδοβίκου ΙΓ’  είχε στείλει μηνύματα στη Μαδρίτη, Πράγα, Βαρσοβία και Κολωνία, που αναφερόταν στις προθέσεις της Γαλλίας
 να επέμβει στην ανατολή με το Δούκα του Νεβέρ. Παράλληλα οργανώθηκε αποστολή, αποτελουμένη από δύο Έλληνες και δύο Γάλλους, με σκοπό να επικοινωνήσουν με τους επισκόπους και με τους τοπικούς αρχηγούς των υπόδουλων λαών της Βαλκανικής, για να βεβαιωθούν για τις προθέσεις τους σε περίπτωση μελλοντικής εκστρατείας του χριστιανικού σώματος στον τόπο τους, που θα οδηγούσε ο Κάρολος δούκας του Νεβέρ. Ένας από τους δύο Έλληνες της αποστολής θα πρέπει να ήταν και ο Πέτρος Μέδικος. 

Τον Γενάρη του 1618 ο Πέτρος Μέδικος βρίσκονταν στη Ρώμη και εκεί συναντήθηκε με τον απεσταλμένο του δούκα του Νεβέρ κόμητα Chateaurenault
. Το καλοκαίρι του ίδιου χρόνου περιόδευσαν μαζί τη Μάνη και φαίνεται ότι κατά την περιοδεία τους αυτή συνέταξαν και τη γνωστή στατιστική
 της Μάνης, που περιλαμβάνει όλους τους οικισμούς με τον αριθμό των σπιτιών του κάθε χωριού, καθώς και τις μεγάλες οικογένειες που ήταν εγκατεστημένες σε ένα ή περισσότερους οικισμούς
.
Φαίνεται ότι τον Ιούνιο του 1618 έγινε σύσκεψη των τοπικών αρχηγών της Μάνης, οι οποίοι και αποφάσισαν να στείλουν με τον Πέτρο Μέδικο επιστολή στο δούκα του Νεβέρ για να του δηλώσουν, ότι θα τον βοηθήσουν με όλες τους τις δυνάμεις, όταν θα φθάσει εκεί με το εκστρατευτικό του σώμα.

          Η επιστολή αυτή αρχίζει
: 

«Υψηλότατε και αφέντη Δούκα της Ναβερσίας Παλαιολόγο.

Εγροίκησα με μεγάλη χαρά και αγαλλίασιν από τον εκλαμπρότατον κόντε ντι Καστόλ-Ρινάλδος (Chateaurenault) μαζή με τον εκλαμπρότατον σινιόρ Πιρο ντι Μέδιτσι, σύντροφός του και συμπατριώτης μας.»

Και ακόμη αναφέρει παρακάτω η ίδια επιστολή:

«Και στέλνομεν τον άνωθεν σινιόρ Πιέρο ντι Μέδιτζι, ως συμπατριώτης μας και ο πρώτος του τόπου μας, και... οπού τον έχομεν από τον Κάβο τής Μάνης έως την Καλαμάτα και εδώκαμε τον θύμισι δια να γυρέψη ζητήματα δια τον τόπον μας...».

Την επόμενη χρονιά συναντούμε τον Πέτρο Μέδικο στην έδρα του Καρόλου, στο Νεβέρ -Nevers- όπου έγινε γενική συνέλευση της Χριστιανικής Στρατιάς (Milice Christienne) η οποία θα έκανε σταυροφορία εναντίον των Τούρκων. Στη σύσκεψη αυτή που έγινε στις 20 Οκτωβρίου 1619, ορκίστηκε και ο Πέτρος Μέδικος σαν Commander. Το ίδιο αξίωμα δόθηκε και στον Chateaurenault, πιθανώς σαν ανταμοιβή για την αποστολή την οποία είχαν εκτελέσει την προηγούμενη χρονιά
.

Ακούραστος ο Πέτρος Μέδικος πηγαινοέρχονταν στη Δύση ελπίζοντας ότι είχε πλησιάσει ο καιρός της απελευθερωτικής εκστρατείας, που σύμφωνα με τις ενδείξεις στόχευε σε απόβαση στη Λευκάδα και στη Μάνη. Φαίνεται όμως ότι με την πάροδο του χρόνου και τις συνεχείς αναβολές του εγχειρήματος είχε και τις στιγμές που κουραζόταν κι απογοητευόταν. Ίσως τον πλήγωνε και η γνω​στή υπεροψία των δυτικών, που μπορεί να του φέρονταν σαν να ήταν παρακατιανός. Βλέπουμε λοιπόν στα 1624, το διοικητή ενός στολίσκου του Δούκα του Νεβέρ, που μετακινήθηκε από τη Νεάπολη στη Μεσσήνη, να γράφει στον Κάρολο, πως είχε πολύ άσχημη ιδέα για τους Έλληνες που μετέφερε μαζί του. Ονομαστικά ανέφερε τον Πέτρο Μέδικο, για τον οποίο έλεγε ότι όταν βρισκόταν στη Νεάπολη, παρίστανε τον άρρωστο και όταν έφθασαν στη Μεσσήνη, δήλωσε ότι ούτε αυτός, ούτε κανένας από τον τόπο του δεν θα ακολουθούσε, αν δεν τους συμπεριφέρονταν, όπως τους ταίριαζε
. 

Την επόμενη χρονιά, 1625, χάθηκε ο στόλος του Δούκα του Νεβέρ
 και οι ελπίδες για επέμβαση στον ελλαδικό χώρο άρχισαν να περιορίζονται μέχρι που χάθηκαν οριστικά.

ΤΕΛΕΥΤΑΙΕΣ ΠΡΟΣΠΑΘΕΙΕΣ ΤΟΥ ΠΕΤΡΟΥ ΜΕΔΙΚΟΥ

Ο Πέτρος Μέδικος δεν έχασε ούτε το κουράγιο του, ούτε τη διάθεσή του για αγώνες. Στις 26 Απριλίου 1629 ο Προβλεπτής της Ζακύνθου έγραφε σε αναφορά του προς το Δόγη, ότι ο Πέτρος Μέδικος παρέμενε για μήνες στη Ζάκυνθο. Ενώ λοιπόν προφασιζόταν ότι είχε δικαστικές περιπέτειες με τους οφειλέτες του, στην πραγματικότητα είχε επικοινωνία με τους Ισπανούς, οι οποίοι σκόπευαν να επιχειρήσουν κάποια στρατιωτική επέμβαση στο Μοριά
. (Λακ Σπ A'120)
Δεν ξέρουμε πότε πέθανε ο Πέτρος Μέδικος. Η  ακόλουθη δεκαετία 1630-1640 ήταν φτωχή σε γεγονότα και δεν υπάρχουν πηγές, για να μας πληροφορήσουν σχετικά με τη Μάνη και τους πρωταγωνιστές των απελευθερωτικών προσπαθειών.

Ο Λαμπρυνίδης
 μη έχοντας πληροφορίες για τη δράση του Πέτρου Μεδικου και μετά τη λήξη των σχεδίων του Δούκα του Νεβέρ, έκανε τη λαθεμένη υπόθεση ότι μπορεί να είχε εκτελεστεί από τους Τούρκους. Η σχετική περικοπή του Λαμπρυνίδη αναφέρει: «Και άδηλον μέν αν, μετά την αποτυχίαν του τυχοδιωκτικού τούτου σχεδίου του Νεβέρ, και ο ημέτερος Πέτρος ντί Μέδιτζι επανελθών εκ Παρισίων υπέστη και ούτος την τύχην του αρχιμύστου της συνωμοσίας Μητροπολίτου Λακεδαίμονος Χρυσάνθου Λάσκαρη, όστις συλληφθείς εξεδάρη ζων υπό των Τούρκων...».

Ο ΜΙΧΕΛΗΣ ΜΕΔΙΚΟΣ

Στα 1640 το σκηνικό στη Μάνη είναι αλλαγμένο. Το όνειρο της απελευθέρωσης του Μοριά από τις Χριστιανικές δυνάμεις της Ευρώπης φαίνεται πως χάθηκε. Οι Μανιάτες δεν βλέπουν άλλη σωτηρία από τη μετανάστευση. Εκεί που ορθώνονταν η αντρειά για να διωχτούν οι Τούρκοι από το Μοριά, τώρα μετριούνται οι οικονομίες, αν φτάνουν για το ταξίδι της φυγής στη Δύση.

Η αναφορά της 6ης Μαρτίου 1640 του Προβλεπτή Ζακύνθου προς τον Δόγη μας πληροφορεί ότι εκείνο τον καιρό ήταν στη Μάνη ένας απεσταλμένος του αντιβασιλιά της Νεάπολης, που τον έλεγαν Εφέσιο (Ιφέσιος γράφεται). Αυτός συνεργαζόταν με το Μιχελή Μέδικο, που χαρακτηρίζεται στην αναφορά σαν πρόσωπο κύρους και επιβολής μεταξύ των Μανιατών, για τη μετανάστευση των κατοίκων της Μάνης στην περιοχή του βασιλείου της Νεάπολης. Όπως αναφέρεται, είχαν καταπλεύσει καράβια στο Οίτυλο, για να μεταφέρουν μια πολυ​μελή ομάδα Μανιατών στο βασίλειο της Νεάπολης, ώστε να δουν με τα μάτια τους την περιοχή, η οποία προοριζόταν για τη μελλοντική τους εγκατάσταση
.

Ειδικότερα η αναφορά του Προβλεπτή γράφει για το Μιχελή Μέδικο και τα παρακάτω
:

« Οι περισσότεροι (από τους Μανιάτες) είναι πτωχοί, αλλ' υπάρχουν και ολίγοι ευκατάστατοι, όπως οι της οικογενείας των Medici. Ένας μάλιστα από αυτούς, ο Μιχελής Medici, ομιλεί και την Ιταλικήν γλώσσαν και ούτος αναχωρεί τώρα δια το Ότραντο με τον ρηθέντα Τζώρτη, ίνα κανονίσουν όλα τα αφορώντα την μετοικεσίαν ταύτην..» 

Η αναφορά του Βενετού Προβλεπτή στη Ζάκυνθο της επόμενης ημέρας, 7 Μαρτίου 1640, περιλάμβανε μαρτυρική κατάθεση του Ματθαίου Κοσμά, στην οποία σημειώνεται
:

«...Εκτός του νοικοκύρη και 15 ναυτών, ήσαν και άλλοι 20 επιβάται, όλοι εκ των προκρίτων της Μάνης, όλοι καλοενδεδυμένοι με ρούχα χρώματος μενεξέ και με τους καλυτέρους επενδύτας. Μεταξύ αυτών εγνώρισα τους αδελφούς Μιχελήν καί Νικόλαν di Medici και τον Στράτην Πούνη, ανεψιόν του επισκόπου. Όλοι αυτοί, απηλπισμένοι δια τον φόβον των Τούρκων, επήγαιναν εις το Ότραντο, ίνα ιδούν ένα τόπον έρημον εις την Απουλίαν, ο οποίος τοις προσφέρεται από τον Αντιβασιλέα της Νεαπόλεως, ίνα κατοικήσουν όσοι θέλουν να εγκαταλείψουν την πατρίδα των με τας οικογενείας των, ίνα μη ιδούν την εξόντωσίν των που απειλούν οι Τούρκοι...». 

Για την επίσκεψη Μανιατών στη Νότιο Ιταλία μας δίνει πληροφορίες, στις 19 Νοεμβρίου 1644, ένας άτυχος καραβοκύρης από τον Κυπάρισσο της Μάνης, ο Δήμος Μαχαιρίδης
, που βρήκε φρικτό από πείνα θάνατο από τους Βενετσάνους, για να αποτύχει η μεταναστευτική προσπάθεια των Μανιατών, την οποία υποαστήριζαν οι αρχές της Κάτω Ιταλίας που ανήκαν στην Ισπανία.

«Προ τριών ετών ήλθεν εις την Μάνην κάποιος από το Λέτσε της Ιταλίας (Τζώρτζης-Εφέσιος) εις το σπίτι ενός Μιχαήλ de Medico, συστημένος από τον εν Ζακύνθω (Καίσαρα) Λατίνον Πρόξενον (της Ισπανίας). Ούτος παρώτρυνεν 100 προύχοντας της Μάνης να μεταβούν εις την Νεάπολιν και vα συναντηθούν με τον αντιβασιλέα δια την παραχώρησιν γαιών προς εγκατάστασιν. Μεταξύ των 100 που μετέβησαν ήτο και ο Μαχαιρίδης και, αφού παρέμειναν δύο μήνας εις την Νεάπολιν και επεσκέφθησαν και τα μέρη όπου θα εγίνετο η εγκατάστασις είκοσι χιλιάδων Μανιατών, επέστρεψαν εις τον Τάραντο, ένθα παρέμειναν πέντε μήνας. Τότε ο αντιβασιλεύς τους έδωσε 8.000 ρεάλια και διάφορα εφόδια και όπλα και τους επέτρεψε να επανέλθουν εις την Μάνην…». 
Με την έναρξη του Τουρκο-Βενετικού πολέμου (1645-1669) οι Μανιάτες ξεσηκώθηκαν να βοηθήσουν τους Βενετσάνους που πολεμούσαν στην Κρήτη εναντίον των Τούρκων. Ο Μιχελής Μέδικος
, που ήταν καραβοκύρης, έστελνε ειδήσεις στους Βενετούς της Ζακύνθου για τις κινήσεις του Τουρκικού στόλου. Το Φεβρουάριο του 1646 πήγε ο ίδιος στη Ζάκυνθο και έδωσε τις πληροφορίες, ενώ τον Αύγουστο του 1646 έστειλε τις ειδήσεις με ένα Μανιάτικο πλεούμενο.

Στα 1655 ο Μιχαήλ Μέδικος υπογράφεται σαν γενικός πληρεξούσιος των Μανιατών (Procurador General), που δείχνει πως είχε την πρώτη θέση ανάμεσα στους συμπατριώτες του, συνεχίζοντας την παράδοση της οικογενείας του, που άρχισε ο Πέτρος Μέδικος. Μαζί του υπέγραφαν το έγγραφο οι επίσκοποι και οι άλλοι προύχοντες των χωρίων και των κάστρων
 της Μάνης. Το έγγραφο αυτό παρέλαβε ο Καίσαρας Λατίνος (Πρόξενος της Ισπανίας στη Ζάκυνθο) και το έστειλε στον Ισπανό πρεσβευτή στη Βενετία και ήταν σχετικό με τη μεταναστευτική διάθεση των κατοίκων της Μάνης
.

Τον Γενάρη του 1658 ο γενικός πληρεξούσιος των κατοίκων της Μάνης Μιχαήλ Μέδικος
 στέλνει από το Βοίτυλο νέα έκκληση προς τον πρόξενο της Ισπανίας στη Ζάκυνθο Καίσαρα Λατίνο, παρόμοια με εκείνη, που είχε σταλεί στις 27 Οκτωβρίου 1655.

Δεν έχουμε άλλη πληροφορία που να αναφέρεται στο όνομα του Μιχελή Μέδικου-Γιατρού, του καραβοκύρη, που μιλούσε τα Ιταλικά, αναδείχθηκε σε ηγετική φυσιογνωμία της Μάνης και έγινε γενικός πληρεξούσιος των Μανιατών στις διαπραγματεύσεις τους για μετανάστευση. Μπορούμε όμως να κάνουμε μία υπόθεση ότι ο Μιχελής ήταν γιος του Πέτρου Μέδικου, που στα 1612 βρίσκονταν στη Βενετία προφανώς για επαγγελματικές ασχολίες. Δυστυχώς δεν σώθηκε το όνομα του γιού του Π. Μέδικου, ούτε οι συγγενικές σχέσεις του Μιχελή με άλλους Μέδικους πλην του αδελφού του Νικόλα, ο οποίος και δεν αναφέρεται ιδιαιτέρως. Ακόμη δεν γνωρίζουμε τη συγγένεια του Μιχελή με το Λουκά Μέδικο, για τον οποίο θα γίνει λόγος παρακάτω.

ΛΟΥΚΑΣ ΜΕΔΙΚΟΣ

Με την έναρξη του Τουρκο-Βενετικού πολέμου στην Κρήτη (1645-1669) παρουσιάστηκε στο προσκήνιο της Μανιάτικης ιστορίας και άλλος Μέδικος. Πρόκειται για τον Λουκά, που σε αναφορά της 1ης Σεπτεμβρίου 1645, του Προβλεπτή Ζακύνθου προς το Δόγη περιγράφεται σαν πρόκριτος της Μάνης και ακόμη σημειώνεται
:

«... Ωσαύτως κατέθεσε (ο Αθανάσιος Πολυμέρης) ότι ο Λουκάς Di Medici του είπεν, αν ξαναγυρίση με το πλοιάριόν του εις την Μάνην, να πηγαίνη να τον πάρη, διότι θέλει ο Λουκάς να παρουσιασθή εις τον εξοχώτατον Στρατηγόν και να τω προτείνη ότι αυτός και οι εις την Μάνην οπαδοί του, άμα λάβουν από τον στρατηγόν 5-6 γαλέρας υπό την κατοχην και διοίκησίν των, είναι εις θεσιν νά πάρουν όλον τόν Μορέαν...».
Βλέπουμε από τα παραπάνω να συνεχίζεται η παράδοση της οικογενείας των Μεδίκων να αγωνίζονται για την πραγμάτωση του μεγαλεπίβολου σχεδίου του Πέτρου Μέδικου, να απαλλάξει τον Μοριά από τον ζυγό των Τούρκων.
Θα ακολουθήσουν 15 χρόνια ιστορικής σιγής για το όνομα του Λουκά Μέδικου. ίσως η μετανάστευση δεν τον ενδιεφέρει ή μπορεί ακόμη η προσωπική του δραστηριότητα να καλυπτόταν από τον Μιχελή Μεδικο, που όπως είδαμε ήταν ο γενικός πληρεξούσιος των κατοίκων της Μάνης.
Κορύφωση των πατριωτικών ενεργειών του Λουκά Μέδικου είναι η συμμετοχή του στην κατάληψη της Καλαμάτας, που έγινε από τα Βενετσάνικα στρατεύματα με τη βοήθεια Μανιατών πολεμιστών. Στις 15 Μαρτίου 1659 γράφτηκε στις Κιτριές της Μάνης από το πολεμικό συμβούλιο του Βενετσάνικου στόλου, που βρισκόταν υπό την ηγεσία του Φραγκίσκου Μοροζίνη, μια αναφορά προς το Δόγη, που περιλάμβανε και τα παρακάτω
:
«...Αυτό το εγχείρημα (κατάληψη Καλαμάτας) έτσι όπως έγινε, πρόσθεσε μεγαλύτερο θάρρος και δύναμη στους χωρικούς (Μανιάτες)... Του κ. (Λουκά) Μέδικου η προσφορά προκαλεί την δημοσίαν ευγνωμοσύνην και για τις άλλες ευεργεσίες του ο ίδιος είναι αντάξιος αμοιβής...». 
Σε άλλη αναφορά του ίδιου του Μοροζίνη, γραμμένη στις 17 Μαρτίου 1659, σημειώνεται
:
«...και χάρις εις την αποτελεσματικήν δράσιν του κ. Λουκά Medici, όστις υπήρξεν ένας από τους κυριώτερους πρωτουργούς της παρούσης εξεγέρσεως (των Μανιατών)...». Και παρακάτω προσθέτει:
«...αξίζει όμως να γίνη εύημος μνεία και για τον ΜediciI ο οποίος πρόσφερεν μεγάλην υπηρεσίαν, όχι μόνον κατά την διάρκειαν των διαπραγματεύσεων, αλλά και κατά τας γενομένας μάχας, κατά τας οποίας μετέσχε και ο ίδιος με τους συντρόφους του. Έγινε τοιουτοτρόπως άξιος μιας αμοιβής και τω εχορήγησα, συμφωνούντος και του ναυτικού συμβουλίου, μίαν μηνιαίαν αποζημίωσιν εκ 50 δουκάτων, τα οποία θα λαμβάνη από τα χαράτσια, που εισφέρει κατ' έτος η νήσος Μήλος...».

Ο Λουκάς Μέδικος έμεινε κοντά στο Μοροζίνη μέχρι το Φεβρουάριο του 1660, οπότε και αναφέρεται ότι γύρισε στη Μάνη
.

Μετά από αυτήν την είδηση χάνουμε τα ίχνη του Λουκά Μέδικου, ενώ αρχίζουν πάλι οι διαπραγματεύσεις για μετανάστευση.

ΠΑΠΑ-ΗΛΙΑΣ ΓΙΑΤΡΟΣ ΜΕΔΙΚΟΣ

Στις 13 Σεπτεμβρίου 1647 ο Προβλεπτής Ζακύνθου υπέβαλε στο Δόγη περίληψη μαρτυρικής κατάθεσης του Παπα-Ηλία Γιατρού από τη Μάνη, που εκείνες τις μέρες είχε φθάσει στη Ζάκυνθο. Η αναφορά μεταξύ των άλλων έγραφε
:

«...έρχομαι από την Βενετικήν αρμάταν, διαφυγών προ εννέα ημερών από τας γαλέρας των Μπαρμπαρέσων, που ευρίσκονται εις το Ναύπλιον...». 

Δεν είναι γνωστό αν ο Παπα Ηλίας Γιατρός είναι το ίδιο πρόσωπο με τον Ηλία Μέδικο, που υπέγραψε στα 1618 σαν εκπρόσωπος των Μανιατών την γνωστή αναφορά προς το Δούκα του Νεβέρ
.

Στην οικογένεια των Μεδίκων - Γιατρών είχαμε αρκετούς που έγιναν ιερείς. Στα 1585 αναφέρεται ο Παπα-Μέδικος, στα 1612 ο Παπα-Γιώργη Γιατρό και στα 1675 ο επίσκοπο Ιωσαφάτ Μέδικο. Υπάρχει και κλάδος οικογενείας Παπαδάκης-Γιατρός.

ΔΗΜΗΤΡΑΚΗΣ ΓΙΑΤΡΟΣ ΡΑΖΕΛΟΣ

         Στις 10 Απριλίου 1665 ο «Δημητράκης Γιατρός
, λεγόμενος Ραζέλλος» υπέγραψε ιδιόγραφη ομολογία, που δανείστηκε από το δεσπότη (πιθανώς τον ηγούμενο της μονής των Στεφανοπουλιάνων ή τον επίσκοπο Μαΐνης) 20 γρόσια με επιτόκιο 20%.

Από το έγγραφο αυτό βλέπουμε ότι ένας κλάδος των Μεδίκων-Γιατρών πήρε το παρωνύμιο Ραζέλλος. Όπως γράφει ο Αθ. Πετρίδης η γενιά των Γιατραίων σωζόταν μέχρις των ημερών του (πριν ένα αιώνα) και ασκούσε την πρακτική ιατρική στη Μάνη, χρησιμοποιώντας με επιτυχία ένα πατροπαράδοτο θεραπευτικό σύστημα. Ακόμη υπήρχαν πολλοί και από τη γενιά των Ραζέλλων και ένας από αυτούς ήταν και ο σχολάρχης Αρεοπόλεως Π. Ραζέλλος.

Η ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΣΗ ΤΩΝ ΜΕΔΙΚΩΝ

Στη δεκαετία 1670-1680, που ήταν πολύ δύσκολη για τους Μανιάτες, ένα μέρος της οικογενείας των Μεδίκων-Γιατρών μετανάστευσε στην Ιταλία. Δύο ήταν τα κύρια μεταναστευτικά ρεύματα, το πρώτο στην Τοσκάνη και το δεύτερο στο βασίλειο της Νεάπολης. Να σημειωθεί ότι στην πρώτη μεταναστευτική προσπάθεια, που είχε και οικτρό τέλος και έγινε στα 1644 με το καράβι του άτυχου Μαχαιρίδη
 από τον Κυπάρισσο της Μέσα Μάνης, δεν πήρε μέρος κανένας από τους Μεδίκους. 

Στα 1663 οι σημαντικότεροι αντιπρόσωποι των Μανιατών υπέβαλαν μια αίτηση για σύναψη συμφωνίας με το δούκα της Τοσκάνης Φερδινάνδο Β'. Ανάμεσα σ’ αυτούς που ζητούσαν να μεταναστεύσουν ήταν πολλοί που ανήκαν στην οικογένεια των Μεδίκων-Γιατρών
 και ίσως είναι αξιοσημείωτο ότι στην ίδια αίτηση υπέγραψαν και εκπρόσωποι των Στεφανοπουλιάνων του Οιτύλου. Οι Μέδικοι ήταν:

α) Διμιτρακις Μεττιτζις

β)Νικόλας Μετηκης

γ) Αθανασης Μέτιζης

δ) παπα (ν)τε Μετητζας

ε) Βασίλης (ν)τε μετητζας

στ)Δημητρακη Μετζη

ζ) Θεοδωρις Παπαδακις Μεττιτζις.

Οι συμφωνίες του 1663 δεν τελεσφόρησαν, ίσως γιατί αντέδρασαν οι Βενετοί, που θα ήθελαν τους Μανιάτες να μείνουν στους βράχους τους με τον κίνδυνο να τους σφάξουν οι Τούρκοι, αρκεί να προσφέρονταν στο στόλο τους λιμάνια, όσο κρατούσε ο Τουρκο-Βενετικός πόλεμος της Κρήτης
. 

Πέρασαν επτά χρόνιας σιγής και στη συνέχεια έχουμε πάλι ειδήσεις για μετανάστευση. Τον Αύγουστο του 1670 δούκας της Τοσκάνης ήταν ο Κοσμάς Γ', που δέχτηκε μια νέα αντιπροσωπεία των Μανιατών, των οποίων όμως δεν σώζονται τα ονόματα
. Αλλά η είδηση ότι οι Μανιάτες υποτάχθηκαν στους Τούρκους και δέχτηκαν να χτιστούν κάστρα στον τόπο τους έδωσε μικρή αναβολή στις διαπραγματεύσεις για μετανάστευση
. 

Μια νέα αντιπροσωπεία Μανιατών έφθασε στη Φλωρεντία, πιθανώς το Νοέμβριο του 1670, που την αποτελούσαν αποκλειστικά μέλη της οικογενείας των Μεδίκων-Γιατρών
: 

α) διμιτρακίς μεττητζις

β) στέφανος μετητζης

γ) θομας μεττητζης

δ) κοσταντινο μετητζη

ε) αθανάσης μετηζης (ίσως πρόκειται για «αναστάσης»)

Μετά την αναχώρηση για την Τοσκάνη της πρώτης μεταναστευτικής ομάδας των Μεδίκων και των φίλων τους, άρχισε από την επόμενη χρονιά 1672 νέα κίνηση για μετανάστευση. Αυτή τη φορά προορισμός ήταν το βασίλειο της Νεάπολης και οι διαπραγματεύσεις που άρχισαν το 1672, διήρκεσαν μέχρι τα μέσα του 1679, οπότε φαίνεται ότι κατέληξαν σε επιτυχία
. 

Τον Μάιο του 1674 αναφέρεται ότι έφυγαν από την Τραχήλα 161 άτομα με ένα Μανιάτικο πλοίο, που αγόρασε ο Νικόλαος Κουτουφάς (προφανώς Κουτούφαρης) και σημειώνεται ότι καραβοκύρης ήταν ο Θεόφιλος Γιατρός του ποτέ Γιώργου από την Αγία Μαύρα (Λευκάδα) και ο Δημητράκης Γιατρός του ποτέ Νικόλα από τον Πύργο
 (μήπως από τον Πύργο του Λεύκτρου ή του Διρού;). 

Τον Οκτώβριο του 1675 έφυγαν από τη Μάνη οι Στεφανοπουλιάνοι με τους φίλους τους. και έφθασαν στη Γένοβα το Γενάρη του 1676. Μαζί τους ήταν και ο Θανάσης Μεδικος
.

Με τη μεταναστευτική ομάδα των Στεφανοπουλιάνων βρίσκονταν και ο επίσκοπος Μαΐνης Καλκανδής (Παρθένιος), ο οποίος σε μαρτυρική του κατάθεση, σχετικά με τα μεταναστευτικά κύματα, είπε
:

«Έλληνες από τη Μάνη κατέφυγαν στο Λιβόρνο τρεις φορές και κατά διαφόρους εποχάς. Την πρώτη φορά προ τριών ετών, όταν έφυγαν τα κάτεργα από τον Κάβο της Μάνης για τη Μάλτα. Τότε οι πρόσφυγες επήγαν στη Ζάκυνθο και από εκεί εμπαρκαρίσθησαν για το Λιβόρνο σ’ ένα καράβι Ζακυνθινό, Ήσαν τον αριθμό 120. Τη δεύτερη φορά εμπαρκαρίσθησαν άλλοι 250 σ’ ένα μπρίκι, είναι τώρα κάπου δύο χρόνια και την τρίτη φορά πριν 16 μήνες εμπαρκαρίσθησαν σ’ ένα καράβι, που μου είναι άγνωστη η καταγωγή του. Γνωρίζω ακόμη ότι τέσσερες φρεγάδες έφυγαν για την Ανάπολιν γεμάτες κόσμο και μερικοί έγραφαν πως βρίσκονται στον Τάραντα...., Και παρακάτω γράφει) «...πέρυσι τετρακόσιοι και πλέον, ενώ ήρχοντο στη Γένοβα, επιάστηκαν σκλάβοι από Τούρκους πειρατάς απέναντι από τη Ζάκυνθο...».

Η τελευταία μεταναστευτική ομάδα των Μεδίκων έφυγε λίγο μετά τα μέσα του 1679, που επήλθε συμφωνία και εγκαταστάθηκε στο βασίλειο της Νεάπολης
…».

Πέρα από τα μεταναστευτικά αυτά κύματα, για τα οποία έχουμε πληροφορίες, υπάρχουν και μετακινήσεις μικρών ομάδων. Π.χ. αναφέρεται ότι τον Αύγουστο του 1670 είχαν καταφύγει στη Ζάκυνθο 1500 περίπου πρόσφυγες
 και ίσως ανάμεσα σ’ αυτούς να ήταν και μερικοί από τους Μεδίκους-Γιατρούς της Μάνης, γιατί όπως θα αναφερθεί παρακάτω βρίσκεται ακόμη πολύκλαδη η οικογένεια Γιατρά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΕΔΙΚΟΣ

Το όνομα διμιτρακις μεττιτζις αναφέρεται στις συμφωνίες των Μανιατών με τους Φλωρεντινούς άρχοντες, που έγιναν στα 1663 και στα 1670. Επειδή η ορθογραφία είναι ίδια, μπορεί να υποθέσει κανείς ότι πρόκειται για το ίδιο πρόσωπο. Να σημειωθεί όμως ότι στις συμφωνίες του 1663 υπογράφει και ο διμιτρακις μετζη, που πρέπει να είναι και αυτός Μέδικος
. 
Εκτελώντας εντολή του βασιλιά της Ισπανίας τα μέλη του συμβουλίου του κράτους του μελέτησαν στις 9 Φεβρουαρίου 1672 υπόμνημα του Δημητρίου Μεδικου, ο οποίος χαρακτηρίζεται «Diputato de la prοvincia de Esparta, Brazo de Μanya» (αντιπρόσωπος της επαρχίας Σπάρτης, του Βραχίονα της Μάνης) και ο οποίος αναφερόταν στους λόγους που αναγκάζουν τους Μανιάτες να μεταναστεύσουν
.
Το όνομα του Δημητρίου Μέδικου αναφέρεται σε έγγραφα του αρχείου της Ελληνικής αδελφότητος της Νεάπολης, αλλά δεν ξέρουμε αν πρόκειται για το ίδιο πάντοτε πρόσωπο. Σε πράξη της 5ης Ιουνίου 1678 υπάρχουν οι υπογραφές των D. Medici και του Δημήτρη Μεντιτζι. Σε άλλη πράξη της 8ης Σεπτεμβρίου 1686 υπάρχουν οι υπογραφές του Δημητρίου και του Παναγιώτη Μέδικου, ενώ σε πράξη της 19ης Φεβρουάριου 1688 υπογράφουν ο Δημήτριος Μέδικος και ο Παναγιώτης Μαρίνου Μέδικος
. 

Τελευταία αναφορά στο όνομα του Δημητρίου Μέδικου έχουμε στα 1689 όπου μαζί» με τον αδελφό του Στέφανο συγκέντρωναν χρήματα για την απολύτρωση του επισκόπου Ιωσαφάτ Μέδικου, που ήταν συγγενής τους.

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΜΕΔΙΚΟΣ

Ο Στέφανος Μέδικος πιθανολογείται ότι ήταν αδελφός ή στενός συγγενής του Δημητρίου Μέδικου και στα 1670 υπέγραψαν μαζί σαν αντιπρόσωποι των Μανιατών προτάσεις συμφωνίας για μετανάστευση στην περιοχή της Τοσκάνης
. Στη συνέχεια οι Μέδικοι έκαναν διαπραγματεύσεις και με το βασιλιά της Νεάπολης για μετανάστευση. Αυτές οι διαπραγματεύσεις
 άρχισαν το 1672 και κατέληξαν σε επιτυχία στις 26 Μαΐου 1679·

Στα 1685, όταν οι Βενετοί άρχισαν να επεμβαίνουν στο Μοριά, ο Στέφανος Μέδικος πέρασε στη Μαδρίτη και πίεζε την Ισπανική κυβέρνηση να στείλει όπλα και άλλα εφόδια στους Μανιάτες κι αν ήταν δυνατόν και στρατιωτικές δυνάμεις από το βασίλειο της Νεάπολης. Φυσικά οι Ισπανοί στάθηκαν πολύ δυστακτικοί να αναλάβουν επιχειρήσεις σε τόσο μακρινές περιοχές και μάλιστα ύστερα από την εδραίωση των Βενετών στην Πελοπόννησο. Οι Ισπανοί περιορίστηκαν να βοηθήσουν οικονομικά το Στέφανο Μέδικο, γιατί η μετάβασή του στην Ισπανία και η εκεί παραμονή του τον έκαναν να ξοδέψει όλα του τα χρήματα
.

 Το όνομα του Στέφανου Μεδικου, όπως και του Δημητρίου, αναφέρονται από το 1689, σε πιστοποιητικό του Ισπανού βασιλιά με το οποίο διατάζει τον αντιβασιλιά της Νεάπολης, αλλά και άλλους θρησκευτικούς και πολιτικούς αξιωματούχους του βασιλείου της Σικελίας και της Νεάπολης καθώς και του κράτους του Μιλάνου,να υποστηρίξουν τις προσπάθειές του να συγκεντρώσουν τα απαραίτητα ποσά, που θα δοθούν ως λύτρα στους Τούρκους για την απελευθέρωση του συγγενή τους Ιωσαφάτ και των συντρόφων του. Οι δύο Μέδικοι έπαιρναν άδεια να ζητήσουν τα χρήματα αυτά επί ένα ολόκληρο χρόνο και μπορούσαν να χρησιμοποιήσουν οποιοδήποτε πρόσωπο ήθελαν σε οποιαδηποτε από τις Ισπανικές κτήσεις στην Ιταλία
.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΙ ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΥΙΟΙ ΤΟΥ ΜΑΡΙΝΟΥ ΜΕΔΙΚΟΥ

Στα 1680 τα παιδιά του Μαρίνου Μέδικου Αναστάσιος και Παναγιώτης υπηρετούσαν στα στρατεύματα του Καρόλου Β', στη Νεάπολη
. 
Σε μια πράξη της Ι9ης Φεβρουάριου 1688, που φυλάγεται στο αρχείο της Ελληνικής κοινότητος Νεαπόλεως υπογράφει ο Παναγιώτης Μαρίνου Μέδικος και σε άλλη της 8ης Σεπτεμβρίου 1686 υπάρχει η υπογραφή του Παναγιώτη Μέδικου, χωρίς να σημειώνεται το πατρώνυμο
. 
Στα 1663 αναφέρεται και το όνομα του Αναστασίου Μέδικου
, που ίσως όμως να συγχέεται με το Αθανάσιος.
ΕΠΙΣΚΟΠΟΣ ΙΩΣΑΦΑΤ ΜΕΔΙΚΟΣ

Την εποχή που ο Δημήτριος Μεδικος ερχόταν σε συνεννόηση με τον αντιβασιλέα της Νεάπολης για τη μετανάστευση των Μανιατών, ξεκίνησε για τη Νεάπολη μια 30μελής αντιπροσωπεία με επικεφαλής τον επίσκοπο Ιωσαφάτ Μεδικο. Όταν το πλοίο, που τους μετέφερε, βρισκόταν μεταξύ Μεθώνης και Κορώνης δέχτηκε την επίθεση τουρκικών πλοίων. Ο επίσκοπος Μαΐνης και τρεις ακόμη προκριτοι σύρθηκαν αιχμάλωτοι στη Θεσσαλονίκη, όπου έμειναν φυλακισμένοι μέχρι το 1689, όπως αναφέρθηκε προηγουμένως
. 

ΑΙΧΜΑΛΩΤΙΣΘΕΝΤΕΣ ΜΕΔΙΚΟΙ

Εκτός από τον επίσκοπο Ιωσαφάτ Μέδικο και τους άλλους της 30μελούς επιτροπής που πήγαιναν στη Νεάπολη και πιάστηκαν αιχμάλωτοι και πολλοί άλλοι σύρθηκαν σκλάβοι. 

Όπως είδαμε προηγουμένως ο επίσκοπος Μαΐνης Παρθένιος Καλκανδής έδωσε μαρτυρική κατάθεση στη Γένοβα και ανάφερε ότι: «...Πέρυσι 400 άνθρωποι και πλέον, ενώ ήρχοντο στη Γένοβα, επιάστηκαν σκλάβοι από Τούρκους πειρατάς απέναντι από τη Ζάκυνθο...» Μια άλλη πληροφορία
 μας λέει ότι από τους 400 Μανιάτες που είχαν πιαστεί αιχμάλωτοι, μετά από δυο χρόνια είχαν απομείνει 170, οι άλλοι ή πέθαναν ή αλλαξοπίστησαν.

Στα 1676 είχε φθάσει στη Sovana ένας τυφλός Μανιάτης, που ήταν σκλάβος στη Μπαρμπαριά
. Τον επόμενο χρόνο 1677 ο Νικόλαος Μέδικος είχε πάει στη Ρώμη ζητώντας χρήματα για να απελευθερώσει τον πατέρα του Θωμά-Παπαδάκη Μέδικο, τον αδελφό του Εμμανουήλ και την αδελφή του Μαρούλα. Στα 1683  είχαν φθάσει στη Sovana ορισμένοι Μανιάτες, που ήταν σκλάβοι στο Αλγέρι και αργότερα στα 1686-7 έφθασε νέα ομάδα Μανιατών από τη σκλαβιά
.

ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ - ΜΕΔΙΚΟΣ – ΓΙΑΤΡΟΣ

Ένας κλάδος των Μεδίκων έφερε το παρωνύμιο Παπαδάκης. Χωρίς αμφιβολία γεννάρχης θα ήταν κάποιος από τους ιερωμένους της οικογενείας, που όπως αναφέρθηκε προηγουμένως (βλέπε Παπα-Ηλίας Γιατρός), δεν ήταν λίγοι.

Στα 1663 συναντούμε το Θεοδωρή Παπαδάκη-Μέτητζη
 να υπογράφει αίτηση για σύναψη συμφωνίας με το δούκα της Τοσκάνης (Βλέπε: Η μετανάστευση των Μεδίκων) και παραπάνω είδαμε το Θωμά Παπαδάκη-Μέδικο με τα παιδιά του Νικόλαο και Εμμανουήλ και την κόρη του Μαρούλα. Ίσως οι Παπαδάκηδες της Λάγιας να κατάγονταν από τους Μεδίκους

ΟΙ ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΣ ΣΤΗΝ ΤΟΣΚΑΝΗ

Δεν είναι γνωστός ο αριθμός των Μεδίκων-Γιατρών της Μάνης που μετανάστευσαν στην Τοσκάνη. Οι γραπτές μαρτυρίες αναφέρονται σε μικρό αριθμό ατόμων της οικογενείας. Αξιοπρόσεκτο είναι ότι ανάμεσα σε αρκετούς Μεδίκους υπογράφει ο Γιάννης Γιατρός
 (5 Απριλίου 1693) και ο Νικόλας Γιατρός (20 Ιουνίου 1693). Αυτό μπορεί να ενισχύσει την άποψη ότι πρόκειται για δυο διαφορετικές οικογένειες, των Γιατριάνων και των Μεδίκων. Επειδή όμως ο Πέτρος άλλοτε γράφονταν Γιατρός και άλλοτε Μέδικος, μπορούμε να υποθέσουμε ότι ήταν μια γενιά με δυο ονόματα, το ένα για χρήση στο εσωτερικό και το άλλο για χρήση στο εξωτερικό. Φαίνεται όμως ότι μερικοί από τους μετανάστες συνέχισαν να χρησιμοποιούν το «Γιατρός», ίσως για να ξεχωρίζονται από άλλους συνώνυμους, που χρησιμοποιούσαν το «Μέδικος».

Από τις πληροφορίες που έχουμε στη Sovana έμενε με τη γυναίκα του Laura και το γιο του Θωμά, ο Νικόλας Μέδικος, που ήταν γεννημένος στα 1640. Αυτός ήταν γιος του Θωμά Παπαδάκη- Μέδικου, που βρισκόταν αιχμάλωτος στην Αλγερία
. 
Ο Απόστολος Μέδικος του ποτέ Μιχαήλ, γεννημένος το 1656, ζούσε με τη γυναίκα του Αντωνία (1660) και τα δύο παιδιά του, το Νικόλα (1682) και το Γιάννη-Μαρία (1687)
. 

Ο Θεόδωρος Μέδικος του ποτέ Ηλία (1620) με τη γυναίκα του Βιολέττα (1644)
. Ίσως είναι αυτός που υπογράφει μαζί με το Νικόλα Γιατρό, Γεώργιο Κεχρή και Αναστάσιο Βρετό
. 

Ο Κανερίνης (ή Καμαρινός) Μέδικος (1663) με τη γυναίκα του Καλιδονία (1666) και την κόρη του Κατερίνα (1687)
. 
Ο Γιάννης (Zuanne) Μέδικος (1660) του ποτέ Μιχαήλ με τη χήρα μητέρα του Μαρία (1630), τη γυναίκα του Μένεγα (1672) και τα παιδιά του Μαρία και Μιχάλη 4 ετών
. Αναφέρεται και το όνομα Μέδικος Zuanne-Maneta
 που ίσως δείχνει πως οι Μέδικοι χρησιμοποιούσαν τα παρωνύμια για να διακρίνονται κι έτσι χάθηκαν πολλές σειρές των Μεδίκων παρουσιαζόμενοι με άλλα ονόματα.

Αναφέρονται ακόμη τα ονόματα των ακολούθων: Χριστιάνας του ποτέ Πέτρου Μέδικου, Ρουμπίνας του Νικολάου Μέδικου και Λορέντζας του Νικολάου Μεδικου
.
ΔΙΑΜΑΧΗ ΓΙΑΤΡΙΑΝΩΝ - ΣΤΕΦΑΝΟΠΟΥΛΙΑΝΩΝ 

Όπως θα περίμενε καθένας που ξέρει τα Ελληνικά δεδομένα, οι δυο μεγάλες οικογένειες του Οιτύλου θα είχαν περιόδους ομόνοιας και διχόνοιας. Είδαμε προηγουμένως το Θ. Στεφανόπουλο (1612) να γράφει σε κουμπάρο του που έμενε στη Ζάκυνθο, θέλοντας να φτάσει το γράμμα του στους Βενετούς. Με αυτό από τη μια κατηγορούσε τον Πέτρο Μέδικο ότι δεν ήταν πιστός στη Δημοκρατία του Αγίου Μάρκου (Βενετία) κι από την άλλη έκφραζε το παράπονο γιατί ο Βενετός στρατηγός, που ήταν στην Κρήτη, εμπιστευόταν τη διακίνηση της αλληλογραφίας του με τη Βενετία στον Πέτρο Μέδικο και όχι στον ίδιο (Λακ. Σπ. Α', 90-92).

Το 1618 δύο Στεφανοπουλιάνοι - ο ένας είναι ο ίδιος ο Θεόδωρος που έστειλε την επιστολή - μαζί με τους άλλους Μανιάτες υπέγραφαν επιστολή προς το Δούκα του Νεβέρ στην οποία αναγνωριζόταν ο Πέτρος Μέδικος σαν ο πρώτος του τόπου τους. Πολύ αργότερα, στα 1663, Μέδικοι και Στεφανόπουλοι υπογράφουν από κοινού αίτηση με προτάσεις για μετανάστευση στην περιοχή της Τοσκάνης. 

Στη συνέχεια, το 1670, υπάρχει φαίνεται διχόνοια και γι' αυτό μεταναστεύουν μόνοι τους οι Μέδικοι στην Τοσκάνη, ενώ οι Στεφανόπουλοι μετά τέσσερα χρόνια κατευθύνθηκαν στη Γένοβα, για να καταλήξουν στην Κορσική.

Υπάρχει ένας μύθος που ξεκινάει από τους Στεφανοπουλιάνους και αναμιγνύει στη διαμάχη των δύο οικογενειών και το Λιμπεράκη Γερακάρη. Σύμφωνα με την εκδοχή αυτή οι Στεφανοπουλιάνοι είχαν δυσαρεστήσει τους άλλους Μανιάτες, γιατί σε μια περίπτωση ιδιοποιήθηκαν τα λύτρα που πήραν, για να αφήσουν Τούρκους αιχμαλώτους, οι οποίοι είχαν συλληφθεί από όλους τους Μανιάτες
.  και συνεχίζει το «χρονικό:

«... Εσυνέβη δε και άλλη μία αφορμή, αιτία και ετούτη δια να φύγουν οι Στεφανόπουλοι από το Βοίτυλον, καθώς θέλομεν αποδείξει παρέμπροσθεν. Η αφορμή όμως ήτον ετούτη, ήτον κάποιος Μανιάτης ξακουστός και φοβερός άνδρας, Λιμπεράκης λεγόμενος, ανεψιός του Γερακάρη από τους Κοσμάδες, τον οποίο είχε κάμει γενεράλε ο Τούρκος στην αρμάδα του, αυτός ήτον συνιβασμένος μίαν κοπέλλα, θυγατέρα του Διακουμή Γιατρού και εσηκώθη ο Μιχάλης Λεμηθάκης και επήγε και δυναστικώς επήρεν την αυτήν κόρην. Όμως έγιναν πολλά τσακώματα αναμέσον των Στεφανοπούλων και Γιατραίων, έτι δε και μερικά φονικά, από πάσαν μερέαν, διότι ήταν γειτόνοι και δεν εδύναντο να φυλαχτούν. Και όχι μόνον οι Γιατροί τους φθονούσαν, αλλά κοινώς όλη η Μάνη. Και έτσι δια τον φόβον του Τούρκου, του Λιμπεράκη, και των Μανιάτων, άλλες όχθρητες, όπου είχαν, εστάθησαν σφιγμένοι να μισέψουν από το Βοίτυλον και μάλιστα όπου ο Τούρκος, δια να τους κουρσεύση, έκτισε εκεί κοντά στο Βοίτυλο το κάστρο της Κελεφάς...».

Ο Guillet
 σχετικά με τη διαμάχη των Μανιατών γράφει ότι οι Τούρκοι κατόρθωσαν να διαιρέσουν τους Μανιάτες για να εξοντωθούν μεταξύ τους και για τον σκοπό αυτό χρησιμοποίησαν το Λιμπεράκη Γερακάρη. Κάνει όμως δύο σημαντικά λάθη, από τη μια τοποθετεί το χτίσιμο του κάστρου της Κελεφάς πριν από την πτώση του Χάνδακα κι από την άλλη μας λέει ότι οι Μανιάτες διαιρέθηκαν σε δύο παρατάξεις στους Λιμπεράκηδες και στους Γερακάρηδες.

Αξιοπρόσεκτο είναι ότι ο επίσκοπος Μαΐνης Παρθένιος Καλκανδής
 δεν αναφέρει τίποτε το επιβαρυντικό για την πατριωτική συμπεριφορά του Λιμπερακη Γερακάρη, αντίθετα μάλιστα τον εξυμνεί. Όπως σημειώνει και ο Καλονάρος, αυτά τα οποία αναφέρονται περί αντεκδικήσεων μεταξύ Γερακάρη και Στεφανοπουλιάνων ενδέχεται να είναι αναληθή. Περισσότερο αναληθές φαίνεται ότι πιέστηκαν από τους Γιατριάνους να φύγουν, γιατί μια μεγάλη ομάδα από τους Γιατρούς με τους οπαδούς τους είχαν φύγει πολύ πριν από τους Στεφανοπουλιάνους. Ακόμη, το 1674, που έφυγαν από τη Μάνη οι Στεφανοπουλιάνοι, ο Λιμπεράκης Γερακάρης δεν είχε ισχύ στους Τούρκους, γιατί το φθινόπωρο του 1673 στασίασε κατά των Τούρκων, έφερε Μαλτέζους και Γάλλους πειρατές και από κοινού πολιόρκησαν χωρίς επιτυχία το κάστρο της Ζαρνάτας.

Τη διαμάχη μεταξύ των δύο οικογενειών και τα αίτια της μετανάστευσης των Στεφανοπουλιάνων μας δίνει και ο Δήμος και Νικολός Στεφανόπολι
.

«...Οι Τούρκοι κατά τον τελευταίον αιώνα είχαν χτίσει στα σύνορα της Μάνης, απέναντι από την περιοχή του Οιτύλου, ένα φρούριο που βλέπεται ακόμη τα ερείπιά του. Αυτό το φρούριο ανησύχησε τούς κατοίκους του Οιτύλου και ιδιαίτερα τις δύο οικογένειες των Στεφανόπουλων και των Ιατρού, που αποτελούσαν τότε, όπως και σήμερα, την κύρια δύναμη τού τόπου. Φοβόνταν για την ελευθερία τους. Έτσι διάλεξαν τη στιγμή που οι Τούρκοι την περίμεναν λιγότερο για να τους αιφνιδιάσουν. Μπήκαν στο φρούριο, σκότωσαν ένα μέρος της φρουράς, έπιασαν τους υπόλοιπους αιχμαλώτους και κατέστρεψαν ολοκληρωτικά σχεδόν το φρούριο. Περιορίστηκαν να κρατήσουν αιχμαλώτους τον διοικητή και μερικούς άλλους αξιωματικούς και έδιωξαν εκείνους από τους οποίους δεν περίμεναν λύτρα.
Η Τουρκική κυβέρνηση έστειλε έναν επίτροπο, επιφορτισμένο να διαπραγματευθεί με τούς κατοίκους του Οιτύλου την εξαγορά του διοικητού και των άλλων αιχμαλώτων. Συμφώνησαν για ένα χρηματικό ποσό που ο επίτροπος τους έφερε λίγο μετά, λέγοντάς τους:
-Να το ποσό που ζητάτε για λύτρα των αιχμαλώτων. Αλλά είμαι επιφορτισμένος από τον αυθέντη μου να πάρω μια απόδειξη από εκείνον που θα τα εισπράξει.
Κανένας δεν τολμούσε να το δεχθεί, όταν ένας από τους Στεφανόπουλους παρουσιάζεται:
-Εγώ είμαι, λέει που θα εισπράξω το ποσό και θα δώσω απόδειξη. Πέστε στον αυθέντη σας ότι είναι οι Στεφανόπολοι που, σαν νικητές, ρυθμίζουν το θέμα.

Δεν είναι κανένας, ατιμώρητος, δίκαιος και γενναίος στα μάτια ενός δεσπότη: μερικά χρόνια μετά, ο σουλτάνος έστειλε κατά του Οιτύλου έναν φοβερό στρατό. Οι Ιατρού βρίσκονταν σε πόλεμο με την οικογένειά μας. Όλους τους καιρούς όπως ξέρετε, αυτές οι δύο οικογένειες, οι πιο δυνατές του τόπου σας, διατηρούσαν αισθήματα φθόνου και ανταγωνισμού, που έβλαψαν πάντα τη Μάνη χωρίς να εξυπηρετούν τις ίδιες. Οι Ιατρού (Μέδικοι) έκαναν γνωστό στον Τούρκο στρατηγό ότι δεν θα έπαιρναν μέρος στον πόλεμο κατά του αυθέντου του. Ένα μεγάλο μέρος της Μάνης ακολούθησε το παράδειγμά τους. Δεν έβλεπες τουλάχιστον καμιά προπαρασκευή αμύνης. Οι Στεφανόπουλοι, μόνοι αυτές τις στιγμές, για να αντέξουν το χτύπημα του εχθρού και φοβούμενοι, δικαιολογημένα, ότι θα θυσιάζονταν μόνοι, πήραν την απόφαση να εκπατρισθούν. Ναύλωσαν επτά σκάφη. Μπάρκαραν διακόσιες οικογένειες από τις οποίες εκατόν τριάντα ήταν Στεφανοπουλαίοι. Οι άλλοι ακολούθησαν είτε από φιλία είτε από μίσος για τον σουλτάνο και κάθε τι που ευνοούσε την εξουσία του. Σ’ αυτούς συγκαταλέγονταν ο επίσκοπος, εννέα καλόγεροι καί μερικοί παπάδες. Το υπόλοιπο των οικογενειών μας σκόρπισε στη Μάνη. Η διασπορά αυτή των μεν, η μετανάστευση εκείνη των άλλων, αφύπνησαν το πνεύμα των Μανιατών. Συνδέθηκαν, συνενώθηκαν, ρίχτηκαν στους Τούρκους και τους έδιωξαν από το έδαφός τους...».
Αν θελήσει κανείς να βρει κάποια ιστορική βάση σ' αυτά που καταχωρήθηκαν παραπάνω, μπορεί να επικαλεσθεί μια πληροφορία που έστείλε ο Προβλεπτής της Ζακύνθου και γράφει τα ακόλουθα; «...την 9ην ισταμένου ελήφθη είδησις από μαρτυρικήν κατάθεσιν ότι εις το μέρος Κελεφά του Βραχίονος της Μάνης, όπου έγινεν έν οχυρόν τελευταίως, εξηγέρθη ο πληθυσμός και ηνάγκασε τους τούρκους να καταφύγουν και να κλεισθούν εις το φρούριον, ότι εφόνευσαν τον Αγάν και ένα έμπιστό του ονομαζόμενον Λιμπεράκην, ότι οι πολιορκούμενοι έστειλαν έδησιν εις τον καπουδάν πασάν εις τι Νεγροπόντε και εζήτησαν ενίσχυσιν και ότι ούτος έστελεν ήδη 200 άνδρας και ότι έρχεται και ο ίδιος με την αρμάδα του...». Δεν είναι απίθανο στο επεισόδιο αυτό να χωρίστηκαν οι Μανιάτες οι μεν Στεφανοπουλιάνοι να ήταν υπέρ του αγώνα κατά των Τούρκων, ενώ ο Λιμπεράκης Γερακάρης και οι Ιατροί να ήθελαν να τον αποφύγουν στην περίπτωση εκείνη.

ΟΙ ΜΕΔΙΚΟΙ - ΓΙΑΤΡΟΙ ΤΗΣ ΖΑΚΥΝΘΟΥ

Ο Λ. Ζώης
 αναφέρει ότι απαντάται στη Ζάκυνθο οικογένεια Γιατρού από το Βοίτυλο της Μάνης στα 1580 και στα 1700.

Στη Ζάκυνθο παρουσιάζεται για πρώτη φορά η οικογένεια Γιατρά ή Ιατρά στα 1530. Ο Παχώμιος Γιατράς ήταν εφημέριος της μονής Αναφωνήτρας στα 1548. Η προέλευση αυτών των οικογενειών από τους Γιατρούς της Μάνης είναι δύσκολο να υποστηριχθεί, αφού θεωρείται ότι στη Μάνη πήγαν μετά το 1540.

Στα 1563 στο χωριό Ορθωνιές της Ζακύνθου απαντά η οικογένεια Γιατρά και στα 1600 αναφέρεται το όνομα αυτό προερχόμενο από την Καλαμάτα. Στις 3 Ιουνίου 1669 ο Νικόλαος Γιατρός από το Οίτυλο της Μάνης έδωκε το γιο του στον αγιογράφο Σπ. Στέντα για να τον μάθει γράμματα (Ζωής ό.π.)

Από το περιεχόμενο του Αρχειοφυλακείου της Ζακύνθου φαίνεται ότι στις 24 Ιανουαρίου 1673 βρίσκονταν στη Ζάκυνθο οι Μανιάτες Μάρκος Νίκλος, Σταυριανός Γιατράς και Κωνσταντίνος Μπούλτζος
 Ακόμη μαθαίνουμε ότι στις 29 Μαρτίου 1678 ο Δημήτριος Γιατράς του Αθανασίου, που κα​τοικούσε στο Λυκούδι της Ζακύνθου, δανείστηκε δύο ριάλια από το Μναιάτη Λουκά Νίκλο
.

Η οικογένεια Γιατρά απαντά στη Ζάκυνθο μέχρι τις μέρες μας και είναι πολυάνθρωπος. Πολλά από τα μέλη της έλαβαν στο παρελθόν αξιόλογες θέσεις στην κοινωνία και στη διοίκηση.

Αναφερόμενος κανείς στους Μεδικούς-Γιατρούς της Ζακύνθου δεν θα έπρεπε να παραλείψει να μνημονεύσει τον Φερδινάνδο Μέδικο, που καταγόταν από τους Μεδίκους της Αθήνας και στα 1525 εκλέχτηκε επίσκοπος Κεφαλληνίας και Ζακύνθου, αλλά επειδή προκάλεσε πολλές ανωμαλίες απομακρύνθηκε από την έδρα του
. 

ΟΙ ΓΙΑΤΡΟΙ ΤΗΣ ΚΑΛΑΜΑΤΑΣ

Όπως αναφέρθηκε αμέσως προηγουμένως, από το ιστορικό λεξικό του Ζώη μαθαίνουμε ότι στη Ζάκυνθο υπήρχε οικογένεια Γιατρά, που προέρχονταν από την Καλαμάτα, στο έτος 1600.

Στα έγγραφα της Μονής Βελανιδιάς, που δημοσίευσε ο Αναπλιώτης
 αναφέρεται τρεις φορές το όνομα του Δημητρίου Ιατρού. Την πρώτη φορά (σελίς 45) στις 10 Μαρτίου 1732 ο Δημήτρις Ιατρός υπέγραψε έγγραφο μαζί με άλλος «γέροντες της πολιτείας της Καλαμάτας». Το ίδιο όνομα του Δημήτρη Ιατρού αναφέρεται στα 1755 και 1756 (σελ. 60, 61) σαν μάρτυρας σε πωλητήρια έγγραφα.

Το όνομα του Δημητρίου Ιατρού αναφέρεται και στα 1752 στον κώδικα της Μητροπόλεως Μονεμβασίας
. 

Αργότερα, στα 1825, συναντάμε στην Καλαμάτα τον Γεώργιο Ιατρό
, που υπογράφει έγγραφο για τον Θανασούλη Καπετάνάκη.

Ο ίδιος Γεώργιος Ιατρός υπογράφει σε πωλητήριο έγγραφο, που συντάχθηκε στις 27 Αυγούστου 1827
 

ΟΙ ΓΙΑΤΡΟΙ ΤΟΥ ΜΥΣΤΡΑ

Στο μουσείο της Καλαμάτας φυλάγεται χρυσοκέντητο Ιερό Μανδύλι, που έχει επάνω του κεντημένη τη χρονολογία 1701 και το όνομα του δωρητή
 «ΧΟΙΡ ΒΛΑΣΙΟΥ ΓΙΑΤΡΟΥ». 

Όπως φαίνεται το Ιερό Μανδύλι προέρχεται από το μοναστήρι της Τίμιοβας. Στην υπ’ αρ. 46 καταχώρηση του κώδικα της μονής, με ημερομηνία 12 Ιουνίου 1717, σημειώνεται ότι ο Βλάσσης Γιατρός
 από το Μυστρά μαζί με το Γεωργάκη Σαλούφα από τη Γιάννιτσα” «χάρισαν..έναν έπιτάφιον ρεκαμάδον χρυσόν...». 

Στα 1730 οι πρόκριτοι του Μυστρά έστειλαν μια εγκωμιαστική επιστολή στον Αββά Fourmont και ανάμεσα στους υπογράφοντες περιλαμβάνεται και το όνομα «Νερούτσος Ιατρός». Γεννάται το ερώτημα αν το «ιατρός» δηλώνει επάγγελμα ή οικογενειακό όνομα.

ΟΙ ΓΙΑΤΡΟΙ ΤΟΥ ΛΟΓΚΑΝΙΚΟ

Από τον Λαμπρυνίδη
 μαθαίνουμε ότι ο Buchon θεώρησε τις οικογένειες των Ιατρών, Ιατρόπουλων, Γιατράκων και, Ιατριδών, που είναι διεσπαρμένες στη Λακεδαίμονα, ότι ανήκουν στη γενιά των Μεδίκων της Φλωρεντίας. Κατά το Λαμπρυνίδη η διασπορά έγινε μετά τα Ορλωφικά και προσθέτει:

«Κλάδος της οικογενείας ταύτης, λήγοντος του ΙΗου (18ου) αιώνος, αναφαίνεται εις το κατά τας υπωρείας του όρους Χελμού της Λακεδαίμονος κείμενον χωρίον Λογκανίκου. Ιωάννης Ιατρός ή Ιατρόπουλος, τενέντες καββαλιέρος φέρεται εν τινι επιγραφή κ τ ί τ ω ρ Ιερού Ναού, ού τα ερείπια και επ’ αυτών εντετειχισμένη επιγραφή διετηρούντο μέχρις εσχάτων εν Λογκανίκω. Το έτος της κτίσεως του ναου τούτου δεν διεσώζετο επί της εφθαρμένης ταύτης επιγραφής, εφ' ής μόλις διεκρίνετο ελληνικοίς γράμμασι το όνομα του κτίτωρος της εκκλησίας Ιωάννου ντι Μέντιτζι Ιατρού και ο τίτλος του ιππότου, Τενέντε - Καββαλιερού, όν εφερεν. Πλην εκ των παραδόσεων των απογόνων αυτού δύναταί τις να συμπεράνη ότι ο Ιωάννης Ιατρός, περί ού ο λόγος, κατελθών εκ Μάνης υπερμεσούντως του 11ου αιώνος ενυμφεύθη κατά πάσαν πιθανότητα και συνεπώς εγκατέστη εν Λογκανίκω, ότε και έκτισε τον ειρημενον Ναόν».

Στη συνέχεια ο Λαμπρυνίδης μας δίνει πληροφορίες για τους απογόνους του κτίτωρος του Ναού, οι οποίοι εγκατεστάθησαν αρχικά στην Ύδρα και μετά στο Άργος και Ναύπλιο.

ΤΟ ΠΡΑΣΤΙΟ

Στη στατιστική
 της Μάνης, που συντάχθηκε στα 1618 για λογαριασμό του Καρόλου δούκα του Νεβέρ και που ο Πέτρος Μέδικος θεωρείται σαν συντάκτης της, σημειώνεται για το Πραστίο, το λεγόμενο σήμερα Προάστιο: Prastio, dove sta il Signor Pietro (Fuocki) 100. Δηλαδή Πραστίο, στο οποίο μένει (στέκει) ο κύριος Πέτρος (Εννοείται Μέδικος) σπίτια 100.

Φαίνεται ότι αυτό στάθηκε αφορμή να γράψει ο Σάθας
: «...εστάλη υπό των Μανιατών ο εκ του χωρίου Πραστίου Πέτρος Μέδικος...». Ανάλογη είναι και η σημείωση του Στέφανου Παπαδόπουλου
, που θεωρεί το Πραστίο σαν πατρίδα του Πέτρου Μέδικου.

Με τα στοιχεία που έχουμε σήμερα δεν πρέπει να υπάρξει αμφιβολία ότι οι Μέδικοι είχαν την έδρα τους στο Οίτυλο. Εκεί τους βρίσκουμε μέχρι σήμερα, εκεί φιλοξενούσαν τους ξένους τους και από εκεί έφυγαν για να μεταναστεύσουν. Το θέμα όμως δεν θα πρέπει να κλείσει χωρίς να αναφερθούν και οι υποθέσεις που έγιναν ή που μπορεί ακόμη να γίνουν.

Επειδή στην ιστορία των Μεδίκων της Μάνης αναφέρεται ότι φεύγοντας στα 1540 από το Ναύπλιο εγκαταστάθηκαν στο Πραστό της Κυνουρίας και μετά μετακινήθηκαν στο Οίτυλο, μπορεί κανείς να υποθέσει ότι η πρώτη εγκατάσταση έγινε στο Πραστίο της Μάνης και όχι στο Πραστό της Κυνουρίας. Δεν μπορεί όμως να αποκλείσει κανείς ότι ο Πέτρος Μέδικος είχε πάρει γυναίκα από το Πραστίο και είχε κι εκεί περιουσία και περιοδικά έμενε και στον τόπο αυτό, ούτε μπορεί να αποκλεισθεί ότι η εγκατάστασή του στο Πραστίο, που αναφέρεται στη στατιστική δεν ήταν κάτι το παροδικό και εφήμερο.

Ο Μαραβελέας
 (σ 71) υποστηρίζει ότι ο Πέτρος Μέδικος ήταν θαμμένος μπροστά στην ωραία πύλη του Αγίου Πέτρου Πραστίου. Ο ίδιος θυμάται, πριν να καταστραφεί ο Ναός, τον τάφο και μια ενεπίγραφη πλάκα, που όμως χάθηκε μαζί με την πληροφορία που μαρτυρούσε.

Επειδή είναι εύκολο να κάνει ο καθένας υποθέσεις, ας προσθέσουμε άλλη μία. Στο Πραστίο υπήρχε οικογένεια Αθηνάκη και ο Λιβέριος Αθηνάκης, που ήταν γραμματικός του Μούρτζινου, είχε κατηχηθεί στη Φιλική Εταιρεία
, Ίσως η οικογένεια Αθηνάκη ήταν κλάδος των Μεδίκων-Ιατρών-ντε Αθέναις. Η ύπαρξη στο Πραστείο μιας τέτοιας συγγενικής οικογένειας ίσως δικαιολογεί και την παραμονή του Πέτρου Μέδικου στο Πραστείο. Βέβαιο είναι ότι στα 1736 στην περιοχή της Ανδρούβιστας ζούσε ο Έξαρχος Γιατράκης 
 (Σκοπετέας-1950- σ 86).
ΕΞΑΡΧΟΣ ΓΙΑΤΡΑΚΗΣ -1736-

Το όνομα του Έξαρχου Γιατράκη
 αναφέρεται σαν μάρτυρας σε διαθήκη, που συντάχθηκε στις 21 Μαρτίου 1736, στην περιοχή της Ανδρούβιστας-Καρδαμύλης από την Αντωνία σύζυγο Στρατήγη Καλαποθάκη, το γένος Κοτζημάρη. 

ΟΙ ΓΙΑΤΡΟΙ ΤΗΣ ΜΗΛΙΑΣ

Σε βενετσάνικο έγγραφο του 1690, που δημοσίευσε ο Σ. Κουγέας
 καταγράφονται κάτοικοι της περιοχής της Κελεφάς και της Ζαρνάτας, δηλαδή τις δύο περιφέρειες που χωρίζονταν η Μάνη στα χρόνια της Ενετοκρατίας.

Ανάμεσα στους κατοίκους της περιοχής Ζαρνάτας, ο υπ’ αριθ. 75, είναι ο «Capitan Jatro da Milea». Κανένας δεν μπορεί να βεβαιώσει, ότι ανήκε στη γενιά των Γιατρών-Μεδίκων του Οιτύλου, αλλά και η εκδοχή αυτή δεν μπορεί να αποκλειστεί. Αν σκεφθούμε ότι οι Νικλιάνοι της Μέσα Μάνης προσπαθούσαν με επιγαμίες να απλωθούν σ’ όλη τη Μάνη, γιατί να μη δεχτούμε ότι και οι Γιατροί του Οιτύλου διασπάρηκαν στα διάφορα χωριά της Μάνης για να αυξηθεί η ισχύς της οικογένειάς τους με τους συγγενικούς δεσμούς που δημιουργούσαν. Η διασπορά μπορεί να είναι αποτέλεσμα της παρουσίας των Τούρκων στο κάστρο της Κελεφάς.

Στον κώδικα της μονής της Τίμιοβας
, αναφέρεται ο Ξανθός Γιατρός ή Γιατράκος από τη Μηλιά. Από τη σελίδα 14 μεταφέρουμε μια περικοπή. Στην υπ’ αρ. 37 (24 Αυγούστου 1714) καταχώρηση σημειώνεται: «Έχει γραμμένο ο καπετά Ξανθός Γιατράκος ιδιοχειρός του εις τον παλαιόν κώδικα..». Παρακάτω ο Αναπλιώτης στη σελ. 16, γράφει: «Δεν στερείται σημα​σίας το γεγονός, ότι στις 28 Απριλίου 1723 βρίσκεται στο μοναστήρι (της Τίμιοβας) ο σημαντικός από τη Μηλέα, Μανιάτης καπετάνιος Ξανθός Γιατρός, που συνυπογράφει ως μάρτυρας στο υπ’ σριθ.73 αφιερωτικό του καλόγερου Διονυσίου Φραγκίνα». 
΄Ισως κάποια από τις γενιές της Μηλιάς Κυβελαίοι ή Ξανθάκηδες κλπ. μπορεί να κατάγονται από τους Γιατρούς του Οιτύλου. Άλ​λωστε στην οικογενειακή παράδοση των Κυβέλων αναφέρεται σαν γενάρχης κάποιος Ιταλός.

Ο ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ - ΓΙΑΤΡΑΚΟΣ ΣΤΗΣ ΛΑΓΙΑΣ

Όπως σημειώθηκε και προηγουμένως ανάμεσα στους Μανιάτες που στα 1663 πρωτοστατούσαν για τη μετανάστευσή τους ήταν και ο Θεόδωρος Παπαδάκης-Μέδικος
. Αργότερα συναντάμε το Θωμά Παπαδάκη-Μέδικο, να είναι μαζί με το γιο του Εμμανουήλ και την κόρη του Μαρούλα αιχμάλωτοι στο Αλγέρι και ένας άλλος του γιος ο Νικολός, που ζούσε στην Κάτω Ιταλία να κινείται για να μαζέψει χρήματα για την απελευθέρωσή τους
.
Από τα παραπάνω βγαίνει το συμπέρασμα ότι υπήρχε κλάδος Μεδίκων του Οιτύλου με το παρωνύμιο Παπαδάκης. Γι αυτό μπορεί να υποθέσει κανείς ότι οι Παπαδάκηδες-Γιατράκοι της Λάγιας προέρχονται από τους Οιτυλιώτες. Βέβαια, το όνομα Παπαδάκης και Γιατράκος μπορεί εύκολα να σχηματισθούν σε κάθε τόπο που υπάρχει γιατρός και παπάς. Πάντως, στα 1690 ανάμεσα στους κατοίκους της Κελεφάς αναφέρεται ο «36) Γιάννης Παπαδάκης» και ο «68) Γεώργιος Παπαδάκης-Γκριμίνα». Επίσης στους κατοίκους της Ζαρνάτας αναφέρεται ο «15) Ζανέτος Παπαδάκης-Κουτήφαρης
». 

Να σημειωθεί ότι το ημερολόγιο του Παπαδάκη-Γιατράκου της Λάγιας, ίσως είχε σκοπό να διδάξει στους απογόνους του και διαδόχους του στο επάγγελμα την πρακτική ιατρική. Αυτό δηλώνει μια παράδοση στην ιατρική και θα το περίμενε κανείς από τους Γιατρούς του Οιτύλου.

ΟΙ ΑΠΟΜΕΙΝΑΝΤΕΣ ΜΕΔΙΚΟΙ-ΓΙΑΤΡΟΙ ΣΤΟ ΟΙΤΥΛΟ 

Μπορεί να ήταν μεγάλος ο αριθμός των Μεδίκων που μετανάστευσε στην Τοσκάνη και Νεάπολη της Ιταλίας, ή να σκόρπισαν σε διάφορα μερη, όπως στη Ζάκυνθο, την Καλαμάτα, το Μυστρά κλπ., αλλά οι Γιατριάνοι δεν ξεριζώθηκαν από το Οίτυλο. Έστω κι αν αργότερα παρουσιάζονται με διαφορετικά παρωνύμια, διατηρούν ακόμη την ανάμνηση της καταγωγής τους από τους Γιατρούς-Μεδίκους.

Ο Δ. Στεφονόπολι
, όπως είδαμε προηγουμένως. σημειώνει: «...τους κατοίκους του Οιτύλου και ιδιαίτερα τις δύο οικογένειες των Στεφανόπουλων και των Ιατρών, που αποτελούσαν τότε (1670), όπως αποτελούν και σήμερα (1798), την κύρια δύναμη του τόπου. Βλέπουμε ακόμη στο υποσχετικό του Αντώνμπεη
 Γρηγοράκη, που συντάχθηκε στα 1806, να υπογράφουν οι δύο μεγάλες γενιές του Οιτύλου με τους κλάδους της. Από τη μια μεριά υπογράφονται οι Γιατριάνοι (Ραζελιάνοι, Τζαχουτιάνοι, Κακασαγγιάνοι) και από την άλλη οι Στεφανοπουλιάνοι (Στεφανιάνοι, Φάλτσοι, Νοβακιάνοι). 

Μπορούμε να σημειώσουμε ακόμη ότι σε μια επιστολή του Κεφαλλονίτη Γεδεών Δοχειαρίτη, που γράφτηκε στις 30 Σεπτεμβρίου 1775 και δημοσίευσε ο Αθανάσιος Πετρίδης
, αναφέρεται ο οικισμός του Οιτύλου «Γιατριάνικα». Όπως γράφει ο Πετρίδης, ο οικισμός αυτός ονομάζεται έτσι και στις μέρες του, δηλαδή στα 1870. Ας παρακολουθήσουμε όμως τις πληροφορίες, που έχουμε για τους Γιατριάνους του Οιτύλου, που μείναν στον τόπο τους.

ΕΝΑΣ ΑΚΟΜΗ ΓΙΑΤΡΟΣ ΠΕΤΡΟΣ ΜΕΔΙΚΟΣ - ΙΑΤΡΟΣ ΣΤΑ 1685

Τον Αύγουστο του 1684 οι Μανιάτες ζήτησαν από το Μοροζίνη να τους βοηθήσει να διώξουν τους Τούρκους από τον τόπο τους, γιατί με τα κάστρα που είχαν χτισμένα στη Ζαρνάτα, Κελεφά και Πασσαβά τους καταδυνάστευαν
. 

Οι Τούρκοι έμαθαν τις συνεννοήσεις των Μανιατών με τους Βενετούς και χτύπησαν τη Μάνη, έκαψαν χωριά, έσφαξαν γυναικόπαιδα, και πήραν για ενέχυρο παιδιά από τα παραθαλάσσια χωριά, ιδίως από το χωριό Τραχήλα του Ζυγού.

Ο ιστορικός της Βενετίας Γαρζώνης διηγείται ότι οι Μανιάτες έστειλαν τον Πέτρο Μεδικο να εμποδίσει τον στρατάρχη (Μοροζίνη) να έρθει σε βοήθεια της Μάνης. Ο Χιώτης γράφει ότι αυτό δεν είναι αληθινό. Μόνο οι κάτοικοι της Τραχήλας έστειλαν τον Πέτρο Ιατρά (ασφαλώς πρόκειται για το ίδιο πρόσωπο με τον προαναφερόμενο Πέτρο Μέδικο) ικετεύοντες το Μοροζίνη να μην έρθουν Βενετσάνοι σε βοήθειά τους, γιατί θα ενοχοποιηθούν από τους Τούρκους, οι οποίοι κρατούν ενέχυρο τα παιδιά τους.

Η στάση τωv Μανιατών στην περίπτωσηση εκείνη φαίνεται κι από το ημερολόγιο του Μάτεση
, στο οποίο σημειώνεται στις 12 Μαρτίου η παρακάτω αξιόλογη πληροφορία: «Ήλθε γαλιώτα και είπε πως εκάμανε μεγάλη σκλαβία οι Τούρκοι στη Μάνη και πήγε στους Κορυφούς (Κέρκυρα) στον Καπετά Γκενεράλη (Μοροζίνη) για σοκόρσο (βοήθεια)».

Για τον Πέτρο Γιατρό έχουμε ακόμη μία πληροφορία, που δείχνει την ηγετική θέση της γενιάς του και του ίδιου ανάμεσα στους Μανιάτες. Ο Χιώτης
 γράφει ότι αφού οι Βενετοί με τη βοήθεια των Μανιατών πήραν τη Ζαρνάτα και την Καλαμάτα «...παρεδόθη ευθέως ο Πασσαβάς πολιορκούμενος υπό του Μανιάτου Πέτρου Ιατρά. Ηναγκάσθη δε και ο Κελεφάς υπό του Παύλου Μακ​ρή...».

Η ΠΑΡΑΔΟΣΗ ΓΙΑ ΤΗ ΓΕΝΙΑ ΚΑΙ ΤΟ ΜΥΣΤΙΚΟ ΤΩΝ ΜΕΔΙΚΩΝ

Η παράδοση, όπως την κατέγραψε ο Γ. Γιαννακάκος-Ραζέλος
, αναφέρει ότι ο εγγονός του γενάρχου των Μεδίκων Πέτρος με την πτώση του Ναυπλίου εγκαταστάθηκε στο Οίτυλο της Μάνης. Να σημειωθεί ότι δεν μπορεί να είναι εγγονός του γενάρχου γιατί τους χωρίζουν πάνω από 150 χρόνια) και συνεχίζει: «.... και εκεί (στο Οίτυλο) νυμφευθείς την θυγατέραν του φυλάρχου της άκρας Ταινάρου Κοντοσταύλου ονομαζομένην Ανθήν, εγέννησεν έξ υιούς τους Μιχελή, τον Ιωάννην ή Ραζέλον επονομασθέντα, τον Λουκάν ή Τσαχούταν, τον Σαλμπάνον, τον Κουρήν, και τον Γάΐον ή Γούτον, υιοθέτησεν δε και τον έμπιστόν του Μπαζίναν
. Εκ των επτά δε αυτών αδελφών κατάγονται πάντες οι εν Οιτύλω και αλλαχού εγκατεστημένοι Γιατριάνοι ή Μέδικοι..... Εκείνο το οποίον είναι άξιον προσοχής και εκτιμήσεως είναι ότι η οικογένεια αύτη εκράτησε δια μέσου των αιώνων την συνοχήν της μέχρι σήμερον και τον αλληλοσεβασμόν και εκτίμησιν μεταξύ των μελών της άτινα αναγνωρίζουσι μεταξύ των τους δεσμούς της συγγενείας οσονδήποτε μεμακρυσμένοι και είναι ούτοι.
Εις τούτο δε συνετέλεσεν η διαθήκη των γεννητόρων Πιέρου και Ανθής Μεδίκου, οίτινες αποθνήσκοντες αφήκαν εις τους υιούς αυτών εντολήν την οποίαν ούτοι υπεχρεούντο να ακολουθήσωσι πιστώς καθώς και οι απόγονοι, τούτων, και την  εκτελούν μετά ευλαβείας μέχρι σήμερον. Η εντολή αύτη συνοδεύεται και από έν οικογενειακόν μυστικόν, το οποίον υποχρεούται να γνωρίζωσιν μόνον οι Μέδικοι και να κρατώσι τούτο αντί πάσης θυσίας μυστικόν, παραλαμβάνοντες μαζί τω εις τον τάφον αυτό χωρίς ποτέ να ανακοινώσωσι εις άλλον τινά τούτο. Η εντολή των γεναρχών Πιέρου και Ανθής Μεδίκου προς τους απογόνους αυτών ήτο η εξής: «Πάντες οι Μέδικοι, σας αφίνομεν εντολήν να εορτάζητε ομού άπαξ του έτους, κατά την ημέραν των Χριστουγέννων, καθ' ην να εκκλησιάζεσθε πάντες εις τον ναόν του Σωτήρος της οικογενείας των Κακασαγγιάνων με τους οποίους έχομεν έλθει εις συμφωνίαν δια τούτο, μέχρις ότου κτίσητε οικογενειακόν ιδικόν σας ναόν, και μετά τον εκκλησιασμόν πάντες να μεταβαίνητε να χαιρετάται το κατά το έτος εκείνο υποχρεωτικώς οφείλοντα να εορτάζει αδελφόν, αρχής γενομένης κατά ηλικίαν από του μεγαλυτέρου, να συντρώγητε να συνδιασκεδάζητε καθ' όλην την ημέραν, και περί το τέλος της εορτής να γίνεται ανακοίνωσις του οικογενειακού μυστικού εις τους ενηλίκους άρρενας Μεδίκους, αυτό δε να συνεχίσουν και οι απόγονοί σας δια μέσου των αιώνων εφ’ όσον υπάρχουσι άρρενες Μέδικοι. Κατά την ημέραν εκείνην οφείλουν πάντες να προσέρχονται εις την εορτήν, πάσα προστριβή, διαφορά, έχθρα, μίσος μεταξύ των μελών της οικογενείας των Μεδίκων οφείλει να λησμονείται».
         Και η διαθήκη αυτή από του 1550 εκτελείται επακριβώς μέχρι σήμερον, απάντων των Μεδίκων συνερταζόντων κατά την ημέραν των Χριστουγέννων εις την μεγάλην καλουμένην γιορτήν των Γιατριάνων ή Μεδίκων

...Περί την δύσιν του ηλίου ο πρεσβύτερος των εορταζόντων καλεί πάντας τους ενηλίκους Μεδίκους εις ιδιαιτέραν αίθουσαν, όπου λαμβάνει χώραν ο ασπασμός της αγάπης μεταξύ των εορταζόντων και μετά τούτον εν πάση μυστικότητι και προφυλάξει γίνεται η ανακοίνωσις από τον πρεσβύτερον του μυστικού, κεκλεισμένων των θυρών… Εκ των επτά πρώτων υιών του Πέτρου Μέδικου κατάγονται οι εξής απόγονοι εν Οιτύλω και αλλαχού ευρισκόμενοι:

1) Εκ του μεγαλυτέρου αδελφού του Μιχελή Π. Μεδίκου, κατάγονται πάντες οι ακούοντες εις το επώνυμον Δεκούλοι και Πολυχρόνη Παπαδόπουλοι.

2) εκ του δευτέρου αδελφού Ιωάννου Π. Μεδίκου του αποκληθέντος Ραζέλου, κατάγονται πάντες οι εν Οιτύλω και αλλαχού εγκατεστημένοι και ακούοντες εις τα παρεπίθετα Ραζέλος, Γιαννακάκος, ή Ραζέλος, Αποστολάκος, Περρακέας-Γιανναρέας, Σταυρέας-Παπαδέας, Δημητρακουλάκος-Μπατσινίλας, Πετράκος, Μιχαλαρέας, Σταθέας-Ατρόπουλος-Παναγιωταρέας-Τσινέας- Ρουμπέας-Σωτηράκος-Μιχαλέας παραφυάς δε εκ του αδελφού Ιωάννου Π. Μεδίκου Ραζέλου προεχομένη είναι και η εν Σπάρτη διακεκριμένη οικογένεια Γιατράκου. η τόσας μεγάλας υπηρεσίας προσφέρασα κατά τον ιερόν αγώνα του 1821, καθώς και η εν Καρδαμύλη και εν Καλάμαις εγκαταστημένη οικογένεια Γιατράκου.

3) Εκ του τρίτου αδελφού Λουκά ή Τσαχούτα κατάγονται πάντες οι εν Οιτύλω και αλλαχού εγκατεστημένοι και ακούοντες εις τα παρεπίθετα Μπαταλάρης-Δεγρέας-Σκουντζέας, Παπαδέας, Βαρβεράκης.

4) Εκ του τετάρτου αδελφού Σαλμπάνου Π. Μεδίκου κατάγονται πάντες οι εν Οιτύλω και αλλαχού εγκατεστημένοι και ακούοντες εις το επίθετον Μοτσόβολος.

5) Εκ του πέμπτου αδελφού Γουρή Π. Μεδίκου κατάγονται πάντες οι εν Οιτύλω και αλλαχού εγκατεστημένοι και ακούοντες εις τα παρεπίθετα Μπαρέλος, Πιερρουλίδης, Ανδρώνης, Ψαρέας. Πατρινέλης, Βοϊδάκος.

6) Εκ του έκτου αδελφού του Γαίου ή Γάτου Π. Μεδίκου κατάγονται πάντες... οι ακούοντες εις τα παρεπίθετα Γατέας, Ζαρουλέας, Καράμπελας, Στρατηγαρέας και Ράΐκος.

7) Εκ του εβδόμου αδελφού του Μπαζίνα Π. Μεδίκου υιοθετηθέντος, κατάγονται πάντες οι ακούοντες εις το επώνυμον Μπαζίνας εν Πεταλιδίω και Αθήναις διαμένοντες… Μία κληρονομική ιδιότης των εν Οιτύλω Μεδίκων είναι η ιατρική, την οποίαν από αιώνων ακολουθούν ωρισμένα μέλη της οικογενείας, εδιδάσκοντο δε την Ιατρικήν επιστήμην κατά τους χρόνους της τουρκοκρατίας κληρονομικές και κατείχον ωρισμένα φάρμακα και τρόπους θεραπείας νόσων, τους οποίους μετέδιδον εις τους προοριζομένους δια την άσκησιν της Ιατρικής εκ των μελών της οικογενείας των. Απέκτησαν φήμην μεγάλην ως ιατροί και επί μακρά έτη το Οίτυλον όπου ήδρευον εθεωρίτο ως η κολυμβήθρα του Σιλοαάμ, εις την οποίαν προσέτρεχον δια θεραπείαν από όλα τα σημεία της Μάνης και μέχρι σήμερον εξακουλουθούν να ακολουθούν την Ιατρικήν μετά ιδιατέρας λατρείας και να αναδεικνύωνται διακεκριμένοι ιατροί εν τω κύκλω της δράσεώς των.

ΤΟ ΜΟΝΑΣΤΗΡΙ ΤΟΥ ΝΤΕΚΟΥΛΟΥ

Στο Οίτυλο υπάρχει το μοναστήρι του Ντεκούλου ή των Ντεκουλιάνων ή Ντεκουλέων, που σύμφωνα με την κτιτορική του επιγραφή χτίστηκε το 1765. Κτίτορες αναφέρονται ο επίσκοπος Μαίνης Δανιήλ και ο αδελφός του πρωτοσύγκελος Νικηφόρος, που ήταν παιδιά του Γεωργίου Ντεκούλου. Η επιγραφή μας πληροφορεί: «Ανηγέρθη εκ βάθρων γης και ανηστορήθη ούτος ο θείος και πάνσεπτος ναός της κυρίας Θεοτόκου Ζωοδόχου Πυγής και του εν Αγίοις πατρός ημών Νικολάου, καί Αγίου Παντελεήμονος, εν τοποθεσία Καρίδι, ο οποίος ναός και όλλον το μοναστήριον ανικοδομήθι, δια εξόδου και συνδρομής, και κόπου, παρά του θεοφιλεστάτου επισκόπου Κυρίου Δανιήλ Μαίνης, και του αυταδέλφου αυτού πρωτοσυγγέλου Νικηφόρου, υιών του ποτέ Γεωργίου Ντεκούλου,  Μ ι χ ε λ ί   ι α τα ρ ο ύ, εις βοήθεια αυτών και ψυχηκήν σωτιρίαν εν έτει σωτηρίω - αψξε' (1765) μηνί Μαρτίω δια χειρός καμού Αναγνώστου Διμαγγελέα εκ Κουτύφαρι».

Δεν πρέπει να χωρεί καμιά αμφιβολία ότι η κτητορική επιγραφή αφού αναφέρεται στους κτητορες και τον πατέρα τους μετά αναφέρεται στο γενάρχη ο οποίος ήταν ο Μιχελής Ιατρός. Το Ντεκούλος είναι αναμφίβολα παρωνύμιο από το ιταλικό De Culo που σημαίνει «του κώλου» ή «του πάτου». Συμφωνα με την παράδοση, όπως την διέσωσε ο Traquair
 (σελ. 200), ο Δανιήλ και ο Νικηφόρος πήγαν στον Πατριάρχη της Κωνσταντινούπολης και του ζήτησαν άδεια, να χτίσουν μοναστήρι τής Ζωοδόχου Πηγής και εκείνος το ονόμασε «του Ντεκούλου». Η άποψη του Traquair ότι το μοναστήρι της Ζωοδόχου Πηγής πήρε το όνομα De Culo από κάποιον που ήξερε ιταλικά και μετέφρασε έτσι το Πηγή κάνοντας σύγχυση ανά​μεσα στο Πηγή και Πυγή, δεν φαίνεται αληθοφανής και πειστική.

Ακόμη ο Traquair θεωρεί το «Ιατρός» σαν δηλωτικό επαγγέλματος και όχι σαν επίθετο, που πραγματικά είναι.

Σύμφωνα με την παράδοση ο Γεώργιος Ντεκούλος είχε τέσσαρα παιδιά από τα οποία τα δύο έγιναν κληρικοί και από τα άλλα δύο προέρχονται οι Ντεκουλαίοι.

ΓΙΑΤΡΟΙ Ή ΜΕΔΙΚΟΙ

Ο Χασιώτης
 δεν δέχεται ανεπιφύλακτα την ταυτότητα των οικογενειών Μέδικος και Γιατρός.

Σε έγγραφο της 20 Ιουνίου 1693 αναφέρονται τα ονόματα των Μανιατών της Τοσκάνης Νικόλαος Γιατρός και Θεοδωράκης Μέδικος (Μέτητζης). Η παρουσία των ονομάτων Γιατρός και Μέδικος οδηγούν στην υπόθεση ότι πρόκειται για διαφορετικές οικογένειες. 
Μπορεί όμως να υποθέσει κανείς ότι τα ονόματα εχρησιμοποιούντο και τα δύο από την ίδια οικογένεια. Στη Μάνη ήταν γνωστοί σαν Γιατροί και τους αποκαλούσαν οι ντόπιοι «Γιατρούς» και τον τόπο - τη συνοικία - που κατοικούσαν τον λέγα «Γιατριάνικα». Αλλά όταν ήταν να έρθουν σε επαφή με ξένους χρησιμοποιούσαν το «Μέδικος». Γι’ αυτό ο Γνωστός μας Πέτρος άλλοτε παρουσιάζεται σαν Μέδικος και άλλοτε σαν Γιατρός.
Η περίπτωση του Νικολάου, που ευρισκόμενος στην Ιταλία χρησιμοποιεί το Γιατρός, μπορεί να εξηγηθεί από την ύπαρξη κάποιου συνώνυμου και ο ένας χρησιμοποιούσε το Μέδικος κι ο άλλος το Γιατρός , για να ξεχωρίζονται μεταξύ τους.
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Ένας συκοφαντημένος Μανιάτης

Ο ΛΙΜΠΕΡΑΚΗΣ ΓΕΡΑΚΑΡΗΣ-ΚΟΣΜΑΣ

Γενναίος θαλασσομάχος, ακαταμάχητος πολεμιστής, 
τιμημένος ως Μπέης της Μάνης από τους Τούρκους 

και ως Ιππότης του Αγίου Μάρκου από τους Βενετούς.


Από τις πιο εξέχουσες μορφές της ιστορίας της Μάνης είναι ο Πέτρος Γιατρός-Μέδικος από το Οίτυλο, ο Λιμπεράκης Γερακάρης-Κοσμάς από τη Βάθεια και ο εγγονός του τελευταίου Παναγιώτης Μπενάκης που κατοικούσε στην Καλαμάτα και πρωτοστάτησε στα Ορλωφικά. Κανένας από αυτούς μέχρι τώρα δεν βρήκε τη θέση που του ανήκει στο ιστορικό πάνθεο. Οι Έλληνες ιστοριογράφοι άλλοτε αντιγράφανε τους Βενετούς ιστορικούς ή συλλέγανε παραμυθάκια από περιηγητές, που γράφονταν για την κυκλοφορία των βιβλίων τους και άλλοτε ταύτιζαν τον πατριωτισμό των Ελλήνων με το συμφέρον της Βενετίας. Γι' αυτό ο Λιμπεράκης περιγράφεται σαν μια διαταραγμένη προσωπικότητα και χαρακτηρίζεται ως "εξωμότης"
, "περίπτυστος"
 ή "αρνησίπατρης"
, ενώ η πολιτική του κατευθυνόταν από το συμφέρον της πατρίδας του και της Ορθοδοξίας. 


Μετά από τόσα "ιστορικά" δημοσιεύματα, που συνήθως δίνουν μια κακή και ψεύτικη εικόνα για το Λιμπεράκη Γερακάρη, κυκλοφόρησε πρόσφατα από τις εκδόσεις "Κέδρος" το ιστορικό μυθιστόρημα της Λιλής Μαυροκεφάλου: "Βίος και πολιτεία του Γερακάρη Λιμπεράκη". Το βιβλίο αυτό πλησιάζει την πραγματικότητα και παρουσιάζει τον ήρωά του με περισσότερη αλήθεια από τα ιστορικά αναγνώσματα.


Η Βάθεια ήταν η γενέτειρα της οικογένειας Κοσμά, μιας από τις πιο επιφανείς γενιές της Μέσα Μάνης και ο κλάδος των Γερακάρηδων είχε παράδοση στη ναυτιλία ή και στην πειρατεία. Ο Λιμπεράκης γεννήθηκε το 1645 και ασχολήθηκε με τη θάλασσα. Ίσως γι' αυτό τον βρίσκουμε πότε να κατοικεί στο Οίτυλο και πότε στην περιοχή της Ζαρνάτας. 


Αναφέρεται ότι το 1659, σε ηλικία 14 ετών, τον βάφτισε ο Βενετός ναύαρχος Morosini, αλλά αυτό φαίνεται απίθανο. Από νωρίς υπηρέτησε στο βενετικό στόλο και έμαθε καλά τη ναυτική τέχνη. Υπηρέτησε και ως κωπηλάτης στις βενετικές γαλέρες, αλλά θα πρέπει μάλλον να ήταν κατάδικος παρά εθελοντής.


Πολύ νέος απέκτησε δικό του πλοίο και έγινε κουρσάρος, αλλάζοντας συχνά σημαίες ανάλογα με την περίσταση. 


Αρραβωνιάστηκε στο Οίτυλο την κόρη του Γιακουμή Γιατρού, αλλά ο Μιχάλης Λεμιθάκης-Στεφανόπουλος έκλεψε την αρραβωνιαστικιά του και αναζωπυρώθηκαν οι έχθρες και οι φόνοι μεταξύ των δύο σημαντικών οικογενειών του Οιτύλου, των Γιατρών και των Στεφανόπουλων. 

Μετά από αυτό ο Λιμπεράκης στράφηκε πάλι στη θάλασσα, αλλά αιχμαλωτίστηκε από τουρκικά πλοία. Διατυπώνεται η υπόθεση ότι έπεσε στα χέρια των Τούρκων στην ανεπιτυχή προσπάθεια των Μανιατών να κάψουν τον Οθωμανικό στόλο, που πολιορκούσε τον υπό Βενετική διοίκηση Χάνδακα (Ηράκλειο Κρήτης).

Ο Τούρκος Μέγας Βεζύρης Αχμέτ Κιουπρουλής, βλέποντας το Λιμπεράκη ως μελλοθάνατο, διέκρινε τη δυναμικότητα της προσωπικότητάς του και επεδίωξε τη συνεργασία του. Γυρίζοντας ο Γερακάρης στην πατρίδα του εφοδιασμένος με τουρκικό χρυσάφι, δημιούργησε μεταξύ των Μανιατών ένα φιλοτουρκικό ρεύμα. Υποστήριζε ότι σύντομα θα πέσει ο Χάνδακας στα χέρια των Οθωμανών και ότι θα έπρεπε να δεχθούν τις προτάσεις των Τούρκων για μια ειρηνική υποταγή. Θεωρούσε ότι αυτό ήταν προτιμότερο, παρά να υποχρεωθούν σύντομα να αντιμετωπίσουν μόνοι την ισχύ του απερίσπαστου στρατού της Κωνσταντινούπολης, που θα είχε ασφαλώς σαν αποτέλεσμα την ολοκληρωτική καταστροφή της Μάνης. 

Τα γεγονότα τον δικαίωσαν και οι Τούρκοι το 1669 πήραν το Χάνδακα. Υποστηρίζεται ότι ενήργησε κινούμενος από τη φιλοζωΐα του, ή για να εκδικηθεί τον άρπαγα της αρραβωνιαστικιά τους, ίσως όμως να οδηγήθηκε από την ορθή πολιτική του διορατικότητα. Ό,τι κι αν τον έσπρωξε σε αυτή την απόφαση, δεν μπορούμε να το θεωρήσουμε ταπεινό, επειδή δεν συνέφερε τη Βενετία. Η Χριστιανική αυτή δημοκρατία κατευθυνόταν πάντοτε από τα δικά της συμφέροντα και ποτέ δεν έκανε κάτι που θα τη ζημίωνε, για να συμπαρασταθεί στους Ορθοδόξους της Ελλάδος. 

Ο Αχμέτ Κιουπρουλής απευθύνθηκε στους Μανιάτες και τους πρόσφερε αμνηστεία για τη συμμετοχή τους στον πόλεμο στο πλευρό της Βενετίας. Τους χάριζε το μισό χαράτσι και τους καλούσε σε υποταγή. Δινόνταν η υπόσχεση ότι δεν θα επιβάλλονται άλλοι φόροι, ότι στον τόπο τους οι εκκλησίες θα είχαν καμπάνες και σταυρό στα καμπαναριά, θα σταματούσε το παιδομάζωμα και στα χωριά τους δεν θα κατοικούσαν Οθωμανοί. Σε αντίθετη περίπτωση απειλούσε με γενική σφαγή των κατοίκων της Μάνης.

Με την ανοχή των Μανιατών, που τους είχε επηρεάσει ο Γερακάρης, οι Τούρκοι έχτισαν το 1670 τα κάστρα της Κελεφάς και της Ζαρνάτας, προφασιζόμενοι ότι θέλουν να προστατεύσουν το εμπόριο. Γιατί θα πρέπει να χαρακτηρίσουμε το Λιμπεράκη ως "αρνησίπατρη" ή "εξωμότη", ο οποίος προτίμησε αυτή τη λύση παρά τον ολοκληρωτικό πόλεμο, που θα σφράγιζε με ένα αιματηρό τέλος την ιστορία της Μάνης;

Σε μια έκθεση του Προβλεπτή Ζακύνθου προς το Δόγη της Βενετίας αναφέρεται: "...ο λαός της Μάνης, που ήτο έως τώρα ελεύθερος, εξέλεξε ένα αντιπρόσωπόν του από κάθε χωρίον και επήγαν οι απεσταλμένοι ούτοι εις τον Βεζύρην, ίνα δηλώσουν υποταγήν και γίνουν φόρου υποτελείς...".

Από έγγραφο Μανιατών προσφύγων στη Ζάκυνθο της 15 Αυγούστου 1670 πληροφορούμεθα ότι: "...Ήλθε κατά τους τελευταίους μήνας ο Αλή Πασάς με 10.000 άνδρες εις την Ζαρνάταν που ευρίσκεται πλησίον της Καλαμάτας, και ήρχισεν αμέσως να ανεγείρη επί των ερειπίων ενός παλαιού κάστρου, νέον φρούριον εις μέρος κείμενον τέσσαρα περίπου μίλια από τον λιμένα Κιτριές...". 

Ο Λιμπεράκης Γερακάρης είχε στην ιδιοκτησία του τους Μύλους της Μαντίνειας, κατείχε κτήματα στους Δολούς, το Βαρούσι και τον Κάμπο και από τη φορολογία των Δολών και του Βαρουσιού, που του είχαν παραχωρηθεί από τους Τούρκους, είχε εισόδημα 324 ρεάλια το χρόνο. 

Παντρεύτηκε την αδελφή του Πέτρου Μπότση από την Κελεφά από την οποία απέκτησε ένα γιό και τη Σταθούλα, που παντρεύτηκε το 1697 με τον Καλαματιανό Μπένο Ψάλτη και έγινε η μητέρα του Παναγιώτη Μπενάκη.

Από τον περιηγητή Εβλιά Τσελεμπί, που περιηγήθηκε το 1670 τη Μάνη πληροφορούμεθα ότι στο χωριό Κλοριά (Βαχό ;) συνάντησε την κόρη του φίλου του Εμίρ Χασάν Αγά, η οποία ήταν σκλάβα του καπετάνιου Λιμπεράκη, με τον οποίο πιθανώς είχε αποκτήσει και ένα παιδί. Δεν είναι όμως γνωστό αν πρόκειται για το Γερακάρη ή άλλον συνώνυμο. Πάντως δεν θέλησε να ακολουθήσει τον Τσελεμπί στην ελευθερία της και προτίμησε να μείνει κοντά στον αφέντη της. 

Οι Τούρκοι δεν υπήρξαν συνεπείς στις υποσχέσεις τους και από αναφορά Μανιατών μαθαίνουμε ότι: "...Οι Τούρκοι μας έβαζαν εις αγγαρείας, μας υποχρέωναν να πληρώσωμεν το χαράτσι, εζήτουν από ημάς και άλλους φόρους και ημείς δεν ημπορούσαμε να πληρώσωμεν, διότι είμαστε φτωχοί...".

Στη δυσάρεστη αυτή τροπή των πραγμάτων ο Λιμπεράκης Γερακάρης δεν έμεινε αδρανής. Το Φθινόπωρο του 1673 ξεσήκωσε τους Μανιάτες σε επανάσταση και ζήτησε τη βοήθεια Μαλτέζων πειρατών και του Γάλλου Ούγου Γκρεβελιέ, οι οποίοι ήρθαν στις Κιτριές και στο Αρμυρό με στρατό και εφόδια και όλοι μαζί προσπάθησαν να καταλάβουν το κάστρο της Ζαρνάτας. Η συμμετοχή των Μανιατών ήταν περιορισμένη. Ο Γερακάρης υπολόγιζε ότι θα έπαιρναν τα όπλα 4-5.000 πολεμιστές, αλλά προσήλθαν στο προσκλητήριό του μόνο 800 και η προσπάθεια εφόδου στο κάστρο απέτυχε. Οι ξένοι έφυγαν, οι Τούρκοι μπήκαν στη Μάνη και ο λαός υπέφερε. Ο Λιμπεράκης γύρισε πάλι στον πειρατικό του βίο.

Στο Λιμπεράκη Γερακάρη, που μισούσε τους Στεφανόπουλους για την αρπαγή της μνηστής του, αποδίδεται ο εξαναγκασμό τους σε μετανάστευση στα τέλη του 1675. Αυτό όμως είναι αναληθές, διότι από τα τέλη του 1673, μετά την αποτυχημένη επανάστασή του, ο Λιμπεράκης είχε εγκαταλείψει τη Μάνη και επιδιδόταν στην πειρατεία.  Δεν μπορούσε πλέον να είχε επιρροή στον τόπο του ή συνεργασία με τους Τούρκους. Ακόμη και οι Γιατροί-Μέδικοι, που ήταν οι αντίπαλοί τους, είχαν προηγηθεί στη μετανάστευση.

Όταν στα τέλη Δεκεμβρίου 1675 έφθασαν οι Στεφανόπουλοι με τους φίλους τους στη Γένοβα, ο επίσκοπος Μαΐνης Παρθένιος Καλκανδής σε κατάθεσή του, για τις αιτίες που τους ανάγκασαν να μεταναστεύσουν, ανέφερε τα ακόλουθα: "...Οι λόγοι που τους αναγκάζουν να αφήσουν τον τόπο τους είναι ο φόρος πέντε νομισμάτων των οκτώ ρεαλίων που κάθε αγόρι υποχρεούται να πληρώνει στους Τούρκους, εκτός του φόρου εκείνων, που έφυγαν για την Ανάπολι, Λιβόρνο και άλλους τόπους της Χριστιανοσύνης. Ο φόρος βαρύνει τις φαμίλιες, που μένουν στον τόπο και εάν δεν τον πληρώσουν, οι Τούρκοι παίρνουν δυναστικώς τα παιδιά τους και τα αναγκάζουν να αλλαξοπιστήσουν...".

Πριν από πολλά χρόνια ο Π. Καλονάρος έγραψε σε μια υποσημείωση: "...Άξιον παρατηρήσεως είναι ότι ο επίσκοπος δεν λέγει τίποτε το επιβαρυντικόν εναντίον του Λιμπεράκη. Το γεγονός αυτό παρέχει ενδείξεις ότι τα περί αντεκδικήσεων του Γερακάρη κατά των Στεφανόπουλων ενδέχεται να μην είναι πραγματικά...". Ακόμη το χρονικό της εγκατάστασης στην Κορσική συνηγορεί υπέρ της άποψης του  Καλονάρου και προφανώς όλη η φιλολογία για τον εξαναγκασμό των Σταφανόπουλων σε μετανάστευση αποτελεί μύθο.

Το 1685 σε νέο Τουρκο-Βενετικό πόλεμο οι Οθωμανοί παρέδωσαν τα κάστρα της Ζαρνάτας και της Κελεφάς στους Βενετούς, για να μην πέσουν στα χέρια των Μανιατών που τα πολιορκούσαν. Τελικά οι Τούρκοι έμειναν εκεί μόνο για 15 χρόνια. Η βραχύχρονη παρουσία των Οθωμανών στη Μάνη, έστω κι αν ταλαιπώρησε τους κατοίκους της, φαίνεται ότι προκάλεσε μικρότερη ζημία από μια ολοκληρωτική αναμέτρηση με τον τουρκικό στρατό το 1670. Η μετανάστευση, που ακολούθησε την παρουσία των Τούρκων στα κάστρα της Μάνης, είχε πράγματι σημαντικές επιπτώσεις στην περαιτέρω πορεία του τόπου.


Όπως αναφέρθηκε, από το 1673 ο Λιμπεράκης ασκούσε την πειρατεία, αλλά τελικά αιχμαλωτίστηκε πάλι από τους Τούρκους και βρέθηκε φυλακισμένος για επτά περίπου χρόνια στο Μπάνιο, τις φρικτές φυλακές του τουρκικού ναυστάθμου της Κωνσταντινούπολης. Μέχρι που το 1688 πάλι οι Τούρκοι τον ελευθέρωσαν, για να πολεμήσει στο πλευρό τους εναντίον των Βενετών.


Αναφέρεται ότι στην Κωνσταντινούπολη ήρθε σε γάμο με την Αναστασία, πλούσια χήρα του πρίγκιπα Δούκα που είχε υπηρετήσει ως ηγεμόνας της Μολδαβίας. Το θέμα αυτό αποτέλεσε πηγή δυσφήμισης του Γερακάρη, που πιθανώς είναι προϊόν εμπάθειας προς την Αναστασία του D. Cantimir, που έγινε και αυτός ηγεμόνας της Μολδαβίας. Παρουσιάζεται ο Λιμπεράκης σαν προικοθήρας, που εγκατέλειψε τη γυναίκα του αφαιρώντας της τα πολύτιμα κοσμήματά της. Μετά την απομάκρυνση του Λιμπεράκη από την Κωνσταντινούπολη η Αναστασία κλείστηκε σε μοναστήρι.


Αυτή τη φορά οι προσφορές των Οθωμανών προς το Λιμπεράκη ήταν πιο γενναιόδωρες. Του έδωσαν το αξίωμα του Μπέη της Μάνης και με ένα απόσπασμα 300 ανδρών κατέβηκε στη Θήβα και στο πλευρό των Τούρκων πολέμησε τους Βενετούς. Υπάρχουν πολλές ενδείξεις ότι ο Γερακάρης είχε πάρει την υπόσχεση από τους Τούρκους, ότι αν έδιωχνε τους Βενετούς από το Μοριά θα αναγορευόταν ηγεμόνας της Πελοποννήσου, η οποία θα εξομοιωνόταν με τις Παραδουνάβιες ηγεμονίες.


Ο Λιμπεράκης εγκαταστάθηκε στο Καρπενήσι, όπου έχτισε εκκλησία και πολεμώντας εναντίον των Βενετών τους δημιούργησε πολλά προβλήματα. Έφερε στον τόπο την ησυχία και φέρθηκε στους Αθηναίους με ευμένεια. Παντρεύτηκε μια κόρη συγγενή της ισχυρής οικογένειας των Χατζαίων.

Το 1692 ο Βενετός Προνοητής του Μοριά Θ. Γραδενίγος ανέφερε στο Δόγη για το Γερακάρη: "...ακολουθούμενος από δύο χιλιάδας Τούρκους έκανε επιδρομές με λεηλασίες και φόνους ως και κάτω από τα τείχη του στρατοπέδου... Ανάμεσα στις ενέργειες που έκανα απέναντι σε τόσο ακανθώδη ζητήματα, είναι ότι επίστεψα ως ωφέλιμο να προωθήσω με τους προσεκτικούς τύπους χωρίς αόριστες υποχρεώσεις και διαπραγμάτευση με τον ίδιο τον Λιμπεράκη με την πεποίθηση ότι, αν και ήταν με το μέρος των Τούρκων, διατηρούσε τον χριστιανικό του χαρακτήρα και δεν θα έκλεινε ίσως τα αυτιά στις νουθεσίες να αφοσιωθή στην υπηρεσία των εξοχοτήτων σας...".


Μετά από πολλές διαπραγματεύσεις το 1696 ο Λιμπεράκης Γερακάρης εγκατέλειψε τους Τούρκους και πήγε με τους Βενετούς. Πολλοί μεσολάβησαν για μια τέτοια αλλαγή και μεταξύ αυτών αναφέρεται και ο Μανιάτης Παναγιώτης Δοξαράς. Οι Βενετοί τον τίμησαν με τον τίτλο του ιππότη του Αγίου Μάρκου, τον προήγαγαν σε στρατιωτικό αξίωμα, του έδωσαν σημαντικό  ετήσιο εισόδημα και του παραχώρησαν τα κτήματά του, τα οποία είχαν κατασχέσει, ιδιαίτερα δε αναφέρονται οι Μύλοι της Μαντίνειας.


Από τη νέα του θέση ο Γερακάρης άρχισε πόλεμο εναντίον των Τούρκων. Για αδιευκρίνιστα αίτια, πιθανώς αδικαιολόγητα, οι στρατιώτες του κατέστρεψαν την πόλη της Άρτας και στη συνέχεια ανακλήθηκε από τα πολεμικά μέτωπα και τέθηκε υπό περιοσμό των Βενετών.


Στις 6 Δεκεμβρίου 1697 στο Ναύπλιο ο Λιμπεράκης υπέγραψε το προικοσύμφωνο της κόρης του Σταθούλας με τον Καλαματιανό Μπένο Ψάλτη (γενάρχη των Μπενάκηδων) και της παραχώρησε κτήματα και τους Μύλους της Μαντίνειας.


Προκειμένου να δικαστεί στη Βενετία μεταφέρθηκε εκεί το Μάρτιο του 1698 και οδηγήθηκε στην ακρόπολη της Brescia, ενώ ο αδελφός του Γεώργιος στο φρούριο της Palma. Δεν εκδόθηκε απόφαση βενετικού δικαστηρίου που να καταδικάζει το Γερακάρη, προφανώς γιατί δεν υπήρχαν επαρκείς αποδείξεις. Μπορεί όμως να υποτεθεί ότι οι Βενετοί είχαν το φόβο μήπως ξεσηκώσει τους Έλληνες της Πελοποννήσου εναντίον τους, γιατί δεν είχαν κανένα λόγο να είναι ευχαριστημένοι οι Μοραΐτες από τη βενετική διοίκηση. Ίσως στη σκέψη του Λιμπεράκη Γερακάρη να φαινόταν ότι η καλύτερη λύση για τους Έλληνες της Πελοποννήσου ήταν να γίνη ο Μοριάς ηγεμονία φόρου υποτελής στους Τούρκους. 


Μια τέτοια λύση θα άλλαζε την πορεία του Ελληνισμού και θα προήγαγε τη μόρφωση και την ανάπτυξη των Ελλήνων και πιθανώς θα οδηγούσε νωρίτερα στην ελευθερία.


Ο Λιμπεράκης Γερακάρης έζησε μέχρι τις 21 Οκτωβρίου 1710 και πέθανε στο κάστρο της Βερόνας, όπου βρισκόταν υπό περιορισμό. Με απόφαση της γερουσίας της Βενετίας της 27 Μαρτίου 1711 συνέχισαν να καταβάλλονται στο γιό του και τον ανιψιό του 40 δουκάτα το μήνα, τα οποία έπαιρνε μέχρι το θάνατό του και ο Λιμπεράκης. 


Οι πληροφορίες που κρύβουν τα Βενετικά αρχεία για το Λιμπεράκη Γερακάρη μένουν ακόμη άγνωστες και ανεκμετάλλευτες. Η κατά ένα επιπόλαιο τρόπο περιφρόνηση των ιστορικών για το πρόσωπο του Λιμπεράκη Γερακάρη, στερεί πιθανώς τους Έλληνες από ένα πρότυπο ηγέτη, ο οποίος δεν δίσταζε να συναλλάσσεται χωρίς δέος και υποτέλεια με τις τότε μεγάλες δυνάμεις.

Β΄ ΤΟΥΡΚΟΚΡΑΤΙΑ


Κυκλοφορεί το βιβλίο του Σταύρου Καπετανάκη: Η Μάνη στη δεύτερη τουρκοκρατία 1715-1821, από τον εκδοτικό οίκο «Αδούλωτη Μάνη», του Γ. Δημακόγιαννημ Αρεόπολη 2011,

Τα περιεχόμενά του είναι τα ακόλουθα:

Η  ΜΑΝΗ  ΣΤΗ  Β’  ΤΟΥΡΚΟΚΡΑΤΙΑ

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ
Προλεγόμενα





Οδοιπορικό στη Μάνη




ΤΟ ΤΕΛΟΣ ΤΗΣ ΒΥΖΑΝΤΙΝΗΣ ΑΥΤΟΚΡΑΤΟΡΙΑΣ


Η ΠΡΩΤΗ ΤΟΥΡΚΟΚΡΑΤΙΑ (1460-1685)


Σύντομη αναφορά στα ιστορικά γεγονότα


Κοινωνική οργάνωση των Μανιατών



Η ΒΕΝΕΤΟΚΡΑΤΙΑ (1685-1715)




Η κατάληψη της Μάνης από τους Βενετούς


Ο Λιμπεράκης Γερακάρης στο Βενετο-τουρκικό πόλεμο
Η Διοίκηση της Μάνης (1685-1715)



Η ΔΕΥΤΕΡΗ ΤΟΥΡΚΟΚΡΑΤΙΑ (1715-1821)




Η ανάκτηση της Πελοποννήσου από τους Τούρκους

Οι καπετάνιοι της Μάνης




Οι καπετανίες της Μάνης




Οι Τουρκοβαρδουνιώτες




Νέα κατάσταση στη Μάνη




Η εκκλησία της Μάνης




Ο αββάς Μ. Fourmont στη Μάνη



Προϊόντα και εξαγωγές




Ο πληθυσμός της Μάνης



Η κοινωνική διαστρωμάτωση




Κακαβούλης – Κακαβουλία




Η γυναίκα στη Μάνη




Οι Μανιάτες και η θάλασσα



Η πειρατεία στη Μάνη





Το αξιόμαχο των Μανιατών





Η στρατολογία στη Μάνη





Συγκρότηση στρατιωτικών σωμάτων




Η λαφυραγωγία






Η απονομή δικαιοσύνης στη Μάνη




Οι καπετανίες της Μάνης μέχρι τα Ορλωφικά (1770)


Εσωτερικές ταραχές






Η επέκταση των συνόρων της Μάνης




Η μετανάστευση στη Φλώριδα το 1767




ΤΑ ΟΡΛΩΦΙΚΑ






Η προετοιμασία της επανάστασης του 1770



Ο Παναγιώτης Μπενάκης και οι Μανιάτες



Οι απόστολοι της επανάστασης του 1770



Αιτήσεις Ελλήνων προς την Αικατερίνη




Οι πρώτες επαφές Μανιατών και Ρώσων



Ο Αλέξιος Ορλώφ προς τους Μανιάτες




Ο Θεόδωρος Ορλώφ





Η άφιξη του Θεοδώρου Ορλώφ στο Οίτυλο



Τουρκικές ενέργειες






Η Δυτική Λεγεώνα






Το πολεμικό σχέδιο 






Η πολιορκία της Κορώνης





Η άλωση του Ναβαρίνου (Νεοκάστρου)



Η Ανατολική Λεγεώνα





Η κατάληψη του Μυστρά



Η καταστροφή στην Τριπολιτσά




Ο Αλέξιος Ορλώφ






Η διοίκηση του Αλεξίου Ορλώφ




Η πολιορκία και ήττα της Μεθώνης



Η αποχώρηση από το Ναβαρίνο




Η μάχη στο Ριζόμυλο 





Η εισβολή στη Δυτική Μάνη




Η εισβολή στην Ανατολική Μάνη




Ο Ρωσικός στόλος






Επιμερισμός της ευθύνης





Τα δεινά των Πελοποννησίων





Η Μάνη μετά τα Ορλωφικά





Ο πύργος των Κιτριών





Η ΗΓΕΜΟΝΙΑ ΤΗΣ ΜΑΝΗΣ (1777-1821)



Ο Θεσμός του Μπέη της Μάνης




ΤΖΑΝΕΤΜΠΕΗΣ ΚΟΥΤΟΥΦΑΡΗΣ 1777-1779



Καταστροφή των Αλβανών





ΜΙΧΑΗΛΜΠΕΗΣ ΤΡΟΥΠΑΚΗΣ 1779-1782



Η πειρατεία Κολοκοτρώνη το 1776




Η μάχη της Καστάνιτσας





Το τέλος του Μιχαήλμπεη Τρουπάκη




ΤΖΑΝΗΜΠΕΗΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΗΣ 1782-1797



Η κομματική διαίρεση της Μάνης




Λάμπρος Κατσώνης






Τα κατορθώματα του Κατσώνη




Η συνέχεια του αγώνα





Η σύγκρουση στο Πορτοκάγιο





Ο Νικόλαος Ιω. Μαυρομιχάλης




Ο Αντώνιος και ο Δημήτριος Γρηγοράκης



Ο ‘’Σωρός’’ οστών της Καρδαμύλης




Μανιάτες και πειρατεία





Δενδροτομία και Αλέξ. Κουμουνδουράκης



Τζανήμπεης και Κουμουνδουράκης




Ρήγας Βελεστινλής






Τζανήμπεης και Ναπολέων





Παύση ή παραίτηση του Τζανήμπεη




Η διαίρεση των Γρηγοράκηδων




ΠΑΝΑΓΙΩΤΜΠΕΗΣ ΚΟΥΜΟΥΝΔΟΥΡΑΚΗΣ (1797-1893)


Οι Βοϊδήδες Μαυρομιχαλαίοι





Οι Κιτρινιαραίοι






Αρχαιοκαπηλία του Έλγιν





ΑΝΤΩΝΜΠΕΗΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΗΣ 1803-1810



Ο διορισμός του Αντώνμπεη 





Η αποστολή πυρομαχικών από Ξένες χώρες



Η δολοφονία του καπετάν Ζαχαριά




Επιβολή τάξης στη Μάνη





Στρατολογία Μανιατών από Ρώσους




Το υποσχετικό στον Αντώνμπεη




Τα περί επιβουλής της ζωής του Κολοκοτρώνη



Οι κατηγορίες του Νικήτα Νηφάκη




Ο Βελή πασάς ηγεμόνας του Μοριά




Το άστρο του Αντώνμπεη στη δύση του


Σχέδιο αυτονόμησης της Πελοποννήσου




ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΕΡΒΑΚΟΣ 1810-1812



Οι επιστολές του Ζερβάκου στο Βελή




Βελής και Κωνσταντήμπεης





Οι Μανιάτες και οι Μεγάλες δυνάμεις




Ο Κωνσταντήμπεης και οι Γάλλοι




Η πτώση του Κωνσταντήμπεη





Ο Αναγνωσταράς υπόσχεται τη Μάνη




ΘΕΟΔΩΡΜΠΕΗΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΗΣ 1812-1816



Ο διορισμός του Θεοδωρόμπεη




Η εκπροσώπηση του Μπέη





Η ηγεμονία του Θεοδωρόμπεη





Η δολοφονία του Χριστόδουλου Χρηστέα



Πολεμικές επιχειρήσεις στο Σταυροπήγι




Το πρακτικό της Λάγιας





Οι απαιτήσεις των Τούρκων από το Μπέη



Στρατολογία από τους Άγγλους




Η καθαίρεση του Θεοδωρόμπεη



ΠΕΤΡΟΜΠΕΗΣ ΜΑΥΡΟΜΙΧΑΛΗΣ 1816-1821



Οι παλαιές  σχέσεις του με τους Γάλλους



Η επάνοδος των Γάλλων στα Επτάνησα




Το παρασκήνιο της διαδοχής του Κωνστ/μπεη



Σουκιούρμπεης






Ο Πετρούνης Μαυρομιχάλης μπέης




Οι όμηροι στην Κωνσταντινούπολη




Ο φόνος του Τσιγκουρίου Γρηγοράκη




Οι υπονομευτές του Πετρόμπεη




Ο φόνος του Θεόδωρου Κουμουνδουράκη



Η Μάνη μετά τους Ναπολεοντείους πολέμους



Από τη σκλαβιά στην επανάσταση




Η Φιλική Εταιρεία






Ο Χριστόφορος Περραιβός στη Μάνη




Η εκτέλεση του Καμαρινού Κυριακού




Η εκτέλεση του Γαλάτη





Η στατιστική του Αναγνωσταρά




Οι όμηροι στην Τριπολιτσά





Ο Θ. Κολοκοτρώνης στη Μάνη




Ο Γρηγόριος Δικαίος στο Μοριά




Τα μπαρουτόβολα στο Αρμυρό




Συντηρητισμός ή προδοσία





Ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης





Οι Τουρκολάτρες






Μανιάτες στην επανάσταση των Ηγεμονιών



Βιβλιογραφία






Περιεχόμενα





Η ΕΠΑΝΑΣΤΑΣΗ 1821-1828


Βιβλίου υπό έκδοση του Σταύρου Καπετανάκη με τίτλο: 

«Οι Μανιάτες στην επανάσταση του 1821-1928»

     ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ

Αφιερώσεις






Πρόλογος







Εισαγωγικά






          ΜΕΡΟΣ ΠΡΩΤΟ

ΕΝΑΡΞΗ ΚΑΙ ΣΤΕΡΕΩΣΗ ΤΗΣ ΕΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ 1821-2

Η Φιλική Εταιρεία και το έργο της





Μανιάτες στην επανάσταση των Ηγεμονιών



Η Πελοπόννησος στις αρχές του 1821





Τα γεγονότα της Αχαΐας





Η επανάσταση στη Δυτική Μάνη (Σπάρτη)



Η απελευθέρωση της Καλαμάτας




Σχόλια για την έναρξη της επανάστασης



Η Μεσσηνιακή Σύγκλητος και η Γερουσία της Καλαμάτας

Η διακήρυξη προς τις Ευρωπαϊκές αυλές



Ο Πετρόμπεης και ο Κολοκοτρώνης




Η επανάσταση στην Ανατολική Μάνη (Σπάρτη)


Οι πρώτες εκστρατείες από τη Μάνη




Η πολιορκία του κάστρου της Κορώνης



Η πολιορκία των κάστρων Μεθώνης και Νεοκάστρου

Η πορεία προς το εσωτερικό του Μοριά



Η μάχη με τους Τούρκους του Φαναρίου



Η διάλυση του στρατοπέδου της Καρύταινας


Η μάχη στο Φραγκόβρυσο





Η πολιορκία του φρουρίου της Μονεμβασίας



Η αιχμαλωσία δύο τουρκικών πλοίων στο Γύθειο
Οι Μανιάτες στο ναυτικό αγώνα




Πρόταση αρχιστρατηγίας στον Πετρόμπεη



Η διάλυση του στρατοπέδου της Βλαχοκερασιάς


Ο Ηλίας Σαλαφατίνος στη μάχη του Λεβιδίου


Ο Πετρόμπεης και οι όμηροι της Τριπολιτσάς



Η αποστολή του Γεράσιμου Παπαδόπουλου


Η απονομή των πρώτων στρατιωτικών βαθμών


Η μάχη στους μύλους της Δαβιάς




Ο διασκορπισμός των Ελλήνων στο Βαλτέτσι


Ο Κεχαγιάς του Χουρσίτ στην Πελοπόννησο


Ο Θ. Κολοκοτρώνης αρχιστράτηγος Καρύταινας

Η Μάνη και οι κατήγοροί της





Η νικηφόρος μάχη του Βαλτετσίου




Η μάχη στα Δολιανά και τα Βέρβενα




Οι μάχες στα Τρίκορφα





Η συνέλευση των Καλτετζών





Οι μάχες του Λάλα






Ο ερχομός του Δημητρίου Υψηλάντη




Οι πόλεμοι στην Ανατολική Στερεά Ελλάδα



Αναχαίτηση της τουρκικής προέλασης προς το Μοριά

Ο τουρκικός στόλος στο Μεσσηνιακό κόλπο


Οι όμηροι της Τριπολιτσάς





Η άλωση της Τριπολιτσάς





Η ματαιωθείσα εκστρατεία στην Πάτρα



Η πολιορκία και η ανεπιτυχής έφοδος του Ναυπλίου

Η Α’ Εθνοσυνέλευση της Επιδαύρου




Ο Ηλίας Μαυρομιχάλης στην Αθήνα




1822

Ο θάνατος του Ηλία Μαυρομιχάλη στα Στύρα της Ευβοίας
Η άλωση του Ακροκορίνθου





Προσπάθεια εξαγοράς του Τζανετάκη Γρηγοράκη



Ο Πετρόμπεης και η αγγλική προστασία




Στρατιωτικός κανονισμός των Μανιατών




Σχεδιασμός για στρατιωτικά σώματα της Μάνης



Τα χαρέμια του Χουρσίτ πασά






Σύμφωνο ομόνοιας Μαυρομιχαλαίων-Δ. Μούρτζινου


Η εκστρατεία στη Δυτική Ελλάδα





Η μάχη στο Κομπότι και στου Πέτα





Θάνατος του Κυριακούλη Μαυρομιχάλη στη Σπλάντζα


Ο έρανος του 1822 για τα έξοδα του αγώνα




Ο Πετρόμπεης στην Αργολίδα






Η δίοδος του Δράμαλη από τα Μεγάλα Δερβένια



Η λεηλασία της Αργολίδας






Ο Αθανάσιος Καρύγιαννης στο κάστρο του Άργους


Το κάψιμο των καρπών του Αργολικού κάμπου



Η ενίσχυση της φρουράς του κάστρου του Άργους



Η πρώτη έξοδος από το κάστρο του Άργους



Η μάχη των Αμπελιών







Η οριστική εγκατάλειψη του κάστρου





Η καταστροφή του Δράμαλη στα Δερβενάκια



Η αρχιστρατηγία του Θεόδωρου Κολοκοτρώνη



Η μάχη στο Κιόσκι του Ναυπλίου





Η μάχη της Κλένιας







Η παράδοση του Ναυπλίου






Ο Γεώργιος Μαυρομιχάλης στην Ιταλία




Ο κουρσάρος καπ. Πασχάλης Γερακαράκης




Η οργάνωση των τελωνείων της Δυτικής Μάνης



Ο Ρουμπής και άλλοι Τουρκοβαρδουνιώτες              


Η πρώτη πολιορκία του Μεσολογγίου

    ΜΕΡΟΣ ΔΕΥΤΕΡΟ

ΕΜΦΥΛΙΕΣ ΔΙΑΜΑΧΕΣ ΚΑΙ ΣΥΓΚΡΟΥΣΕΙΣ 1823-4

Η Β’ Εθνοσυνέλευση του Άστρους





Μανιάτες σε δημόσιες θέσεις






Μανιάτες Έπαρχοι και Πολιτάρχες





Δημήτριος Δραγωνάκος-Γρηγοράκης έπαρχος Θήρας


Γαλάνης Κουμουνδουράκης έπαρχος Πύργου



Γιαννάκης Κουμουνδουράκης έπαρχος Μικρομάνης


Πανάγος Μαυρομιχάλης έπαρχος Γαστούνης



Πιέρος Πατριαρχέας-Τρουπάκης έπαρχος Αρκαδίας


Ηλίας Χρυσοσπάθης έπαρχος Κραβάρων και Βενέτικου


Κυριακ. Κουτράκος-Μαυρομιχάλης πολιτάρχης Νησίου


Μανιάτες αξιωματικοί το 1823






Ο Θ. Κολοκοτρώνης και το κίνημα της Σιλίμνας



Επεισόδιο σε βάρος του Θ. Κολοκοτρώνη




Ηλίας Σαλαφατίνος, παραδειγματικός αγωνιστής του 21


Ο Κ. Μαυρομιχάλης για το στρατόπεδο της Πάτρας


Από τη διάσταση στο σχίσμα






Η Εσωτερική κατάσταση της Μάνης 





Η θέση των “ελεύθερων“ Ελλήνων στην επανάσταση


Η διαμόρφωση των αντιπάλων παρατάξεων


Προσπάθειες προσεταιρισμού ή συμφιλίωσης



Το “ασάλτο“ στο φρούριο της Κορώνης






Πειρατεία σε βάρος αγγλικού πλοίου





Το ημερολόγιο των εμφυλίων συγκρούσεων



Οικονομικές δυσχέρειες στην Κυβερνητική παράταξη


Η μετοίκηση Μανιατών στη Λακωνία





Οι επιχειρήσεις στη Μονεμβασία το 1824




Η μάχη στο Λυκοβουνό






Οι εμφυλιοπολεμικές συγκρούσεις στη Μεσσηνία



Προσπάθειες για ένωση των Μανιατών




Η αμνηστία και ο πολιτικός δεσμός του Πετρόμπεη


Η πώληση τουρκικών βιβλίων στην Αλεξάνδρεια



Η μετάβαση του Πετρόμπεη στη Διοίκηση




Το στρατόπεδο του Μεσσηνιακού κόλπου




Τα Τρίνησα και η μάχη τους το 1824





Η εκλογή παραστατών στη Μάνη





Εκλογή επισκόπων στη Μάνη







Μεσολαβητική προσπάθεια Μανιατών στα Αρκαδικά



Ο Κωνσταντίνος Μαυρομιχάλης στο Εκτελεστικό



Οι τελικές συγκρούσεις του εμφυλίου πολέμου



Ο ανταγωνισμός για την επικράτηση στην Καλαμάτα 


Ομηρία Καλαματιανών από τον Αθ. Κουμουνδουράκη


   ΜΕΡΟΣ ΤΡΙΤΟ 

Ο ΙΜΠΡΑΗΜ ΣΤΗΝ ΠΕΛΟΠΟΝΝΗΣΟ 1825-8

Μετά τον εμφύλιο πόλεμο




Η προετοιμασία της απόβασης





Η απόβαση του Ιμπραήμ στη Μεθώνη





Οι Έλληνες μετά την απόβαση





Η προέλαση των Αιγυπτίων στην επαρχία Κορώνης

 

Χάος μετά τη διάλυση της πολιορκίας της Κορώνης



Ο Αναγνωσταράς στη Μεσσηνία





Η πολιορκία του Νεοκάστρου (Κάστρου της Πύλου)


Το Ελληνικό στρατόπεδο






Η μάχη της Σχινόλακκας






Ο εφοδιασμός των στρατευμάτων





Ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης






Η μάχη στα Κρεμμύδια-Φουρτζί
 




Ειδήσεις από το μέτωπο






Η αποχώρηση των Ρουμελιωτών





Κατάληψη της Σφακτηρίας και του Παλαιοκάστρου


Η περιοδεία του Γ. Κουντουριώτη





Η παράδοση του Νεοκάστρου






Το στρατόπεδο των Πελοποννησίων





Η μάχη στο Μανιάκι







Οι έγκλειστοι της Ύδρας






Το στρατόπεδο της Μεσσηνίας





Η εγκατάλειψη της Καλαμάτας






Προσπάθεια προσεταιρισμού του Πετρόμπεη



Οι πρώτες εκστρατείες του Θ. Κολοκοτρώνη



Ο Κ. Μαυρομιχάλης στη μάχη των Μύλων της Λέρνης 


Η μάχη στα Τρίκορφα







Προσπάθειες να εκστρατεύσουν οι Μανιάτες




Η ανταλλαγή των αιχμαλώτων





Τα ‘’καπάκια’’ του Γεωργίου Μαυρομιχάλη




Θαλάσσιος αποκλεισμός του Ιμπραήμ




Ο Κ. Μαυρομιχάλης στις Σπέτσες και Αχλαδόκαμπο



Μαυρομιχαλαίοι εθελοντές για το Μεσολόγγι




1826

Το ξεκίνημα του 1826







Η Γ’ Εθνοσυνέλευση







Ο αντίκτυπος της πτώσης του Μεσολογγίου




Τα πιθανά σχέδια του Ιμπραήμ για τη Μάνη




Το Αλμυρό και τα οχυρωματικά του έργα




Ποιός οικοδόμησε την ξερολιθιά της Βέργας




Περιμένοντας την επάνοδο των Αιγυπτίων




Η επιστροφή των Αιγυπτίων από το Μεσολόγγι



Η Μάνη καταφύγιο προσφύγων





Ο Ιμπραήμ προς το Γεώργιο Μαυρομιχάλη




Τα σχέδια και οι προετοιμασίες των αντιπάλων



Ένα χρονικό της έναρξης της μάχης





Τα ανακοινωθέντα των αγωνιστών





Μια σύντομη περιγραφή της μάχης της Βέργας



Η συμμετοχή του κλήρου






Οι Σκυφιάνοι στον πόλεμο της Βέργας




Σκηνές από τον αγώνα






Οι δυνάμεις και οι απώλειες των αντιπάλων




Έλλειψη εφοδίων και τροφών






Η απουσία Ελληνικών πλοίων




Το μνημείο της Βέργας και ο εορτασμός της επετείου



Η απόβαση στο Διρό







Μια λακωνική περιγραφή του Πετρόμπεη




Επιχειρήσεις του εχθρικού στόλου





Τα μετά τη νίκη







Τα παρεπόμενα των πολεμικών συγκρούσεων



Η θυσία του παπα-Πανάγου Ρούσσου





Η μάχη στην Κακή Σκάλα






Εισβολή στην ανατολική Μάνη





Το ολοκαύτωμα της Δεσφίνας






Το έπος του Πολυαράβου






Εκτίμηση των επιτυχιών των Μανιατών




Η συνέχεια της Γ’ Εθνοσυνέλευσης





Ανταγωνισμός για το φρούριο της Μονεμβασίας



Η Αντικυβερνητική Επιτροπή






Μόνιμη απειλή για τη Μάνη ο Ιμπραήμ




Μανιάτικες διενέξεις







Οι Αιγύπτιοι εναντίον των Μεσσηνίων




Η Ναυμαχία του Ναβαρίνου






Κυβερνήτης ο Ιωάννης Καποδίστριας





Η πανώλη








Το πατριαρχείο της Κωνσταντινουπόλεως




Ο Αρχιστράτηγος R. Church στη δυτική Ελλάδα



Οι κινήσεις του Ιμπραήμ






Η αποχώρηση των Αιγυπτίων






Λαθρεμπόριο και πειρατεία






Καποδίστριας και Μαυρομιχαλαίοι





Επιστολές του Πετρόμπεη






Επιστολές των αντιπάλων του Πετρόμπεη




Απόσπασμα πολιτικής διαθήκης του Πετρόμπεη



Οι ταραχές στη Μάνη







ΕΠΙΛΟΓΟΣ








Βιβλιογραφία








Ευρετήρια








Περιεχόμενα 




















� Κ. Σκόκου, «Εθνικόν Ημερολόγιον» 15(1900)356,


� σελ 168.


� Πανδώρα 434.


� Τίθεται το ερώτνμα, μήπως πήγαν στο Πραστίο της Μάνης και όχι στο Πραστό της Κυνουρίας. Εκείνα τα χρόνια το Πραστίο της Μάνης γνώριζε μεγάλη ανάπτυξη και είχε σημαντικές οικογένειες, όπως τους Μελισσηνούς.


� σελ 119


� Ντόκος, Λακωνικαί Σπουδαί,  1(1972)259.


� Δασκαλάκης 43-44.


� Ακόμη είναι αξιοπαρατήρητο ότι το βαφτιστικό όνομα του Γιατρού είναι Νικόλαος, όπως ο πρόγονός του, που πριν 200 περίπου χρόνια παντρεύτηκε την κόρη του Αθηναίου άρχοντα Φιομάχου.


� Λάσκαρις, Πολωνική επιστολή.


� Λάσκαρις 296.


� Παπαδόπουλος – Νεβέρ, σ. 32-33.


� Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)91.


� Παπαδόπουλος-Νεβέρ, σ. 59.


� Παπαδόπουλος-Νεβέρ, σ. 59.


� Παπαδόπουλος-Νεβέρ, σ. 53.


� Παπαδόπουλος-Νεβέρ, σ. 225.


� Δασκαλάκης 55-60.


� Λάσκαρις 594.


� Μέρτζιος, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)92. 


� Μέρτζιος, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)98.


� Η οικογένεια των Μεδίκων-Γιατρών του Οιτύλου βρισκόταν πάντα σε επικοινωνία με τους Μεδίκους της Φλωρεντίας. Κατά το 1600 ο Ιάκωβος Μέδικος μετέβη  εξ Οιτύλου εις Φλωρεντίαν, πλησίον των συγγενών του Μεδίκων, οίτινες τον απέστειλαν εις Ρώμην και εσπούδασεν και εκείθεν επέστρεψε εις Φλωρεντίαν πλησίον του Φερδινάνδου Μεδίκου εις την αυλήν του οποίου υπηρέτησεν εις τούτον. Ο Αγάπιος κατά κόσμον Αθανάσιος Λάνδος, από την Κρήτη αφιέρωσε το βιβλίο του «Γεωπονικόν» εις τον Ιάκωβον Μέδικον. Ο Μέδικος αυτός καταγόταν από τη Μάνη και είχε μαθητεύσει εις τα εν Ρώμη παιδευτικά καταστήματα μετερχόμενος στην Ιταλία το επάγγελμα του ιατρού και ήταν γνώστης της φιλοσοφίας και θεολογίας, θεωρείται. Σάθα, Νεοελληνική Φι λολογία, σ. 313, Μουστοξύδη, Ελληνομνήμων, σ. 267, Καλονάρου, Μεγάλη Ελλάς, σ. 126.


� Μέρτζιος, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)92.


� Μέρτζιος, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)92.


� Μέρτζιος, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)93.


� Μέρτζιος, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)94-5


� Μέρτζιος, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)97.


� Μέρτζιος, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)97.  Ο Θοδωρής Μαλεύρης ανήκε σε ισχυρή οικογένεια του Οιτύλου. Φαίνεται πως οι Μεδικοι συγγένευαν με τις μεγαλύτερες και ισχυρότερες γενιές της Μάνης. Οι γάμοι ήταν και στην περίπτωσή τους ένα μεσο εξάπλωσης της επιρροής τους


� Ίσως ο PAPA MEDICO του 1585 να είναι ο Παπα-Γιώργης Γιατρός.


� Μέρτζιος, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)97.


� Μέρτζιος, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)100-101


� Μέρτζιος, Λακωνικαί Σπουδαί, 1(1972)104.


� Μέρτζιος, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)104.


� Μέρτζιος, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)105.


� Μέρτζιος, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)95.


� Μέρτζιος, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)107.


� Μέρτζιος, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)108.


� Μέρτζιος, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)108


� Μέρτζιος, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)109


� Λάσκαρης, Νεόφυτος σ. 302.


� Μέρτζιος, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)112-3..


� Μέρτζιος, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)114.


� Παπαδόπουλπς, Νεβέρ, σ. 123.


� Ό.π., σ. 115.


� Παπαδόπουλος, Νεβέρ, σ. 112.


� Κ. Κόμη, Πληθυσμός και οικισμοί της Μάνης, Ιωάννινα 1995, σ. 584-5..


� Παπαδόπουλος, Νεβέρ, σ. 124


� Κ. Σάθας, σ. 205. Ανάμεσα στους Μανιάτες προκρίτους που υπογράψαν την επιστολή στο Δούκα του Νεβέρ ήταν και δύο ακόμη της οικογενείας των Μεδίκων. Ο πρώτος υπόγραψε «Και εγώ Λουκάς δι Μέδιτζης από το Βοίτυλο προσκυνώ την υψηλοτάτη σου αφεντίαν» Κατά τον Λαμπρυνίδη (363) ο Λουκάς είναι αδελφός του Πέτρου Μέδικου. Στο ίδιο έγγραφο υπογράφει και ο «Λυας», δηλαδή Ηλίας Μέδιτζης από το Βοίτυλο


� Παπαδόπουλος, Νεβέρ, σ. 172. 


� Ό.π., σ. 183. 


� ¨Ο,π., σ. 188.


� Μέρτζιος, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)120.


� Λαμπρυνίδης, ό.π., σ. 364.


� Μέρτζιος, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)127.


� Μέρτζιος, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)127.


� Μέρτζιος, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)129.


� Πελοποννησιακά, τόμ. Β’, σ. 434. 


� Μέρτζιος, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)142-3.


� Όταν γράφει «κάστρων» αναφέρεται άραγε σε οχυρούς οικισμούς -το ένα σπίτι να είναι κολλητό με το άλλο- ή σε δυνατούς πύργους που μπορεί να είχαν ορισμένες οικογένειες


� Χασιώτης, σ. 128.


� Ό.π., σ. 132.


� Μέρτζιος, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)141.


� Καραθανάσης, Πελοποννησιακά, τόμ/ Η΄, σ', 259,


� Λακωνικαί Σπουδαί τόμ. Α', σ., 151


� Λακωνικαί Σπουδαί, τόμ. Α' σ., 155


� Λακωνικαί Σπουδαί, τόμ. Α' σ. 144.


� Δασκαλάκης, σ. 69.


� Πανδώρα 20(1870)433-4.


� Πελοποννησιακά, τόμ. Ε', σ. 434.


� Σπ. Λάμπρου, Νέος Ελληνομνήμων, τόμ. Β΄, σ. 405.


� Ό.π., σ. 421.


� Ό.π.. σ. 422 κ.ε..


� Ό.π., σ. 427.


� Ό.π., σ. 431.


� Χασιώτης, σ. 136 και 146.


� Λακωνικαί Σπουδαί τόμ. Α΄, σ. 171.


� Καλονάρος, Μεγάλη Ελλάς, σ. 130, 132.


� Καλονάρος, Μεγάλξ ΅λλάς, σ. 133 και 135-6.


� Χασιώτης, σ. 136.


� Λακωνικαί Σπουδαί, τόμ. Α΄, σ. 160.


� Σπ. Λάμπρου, ό.π., σ. 404 και 431.


� Χασιώτης, σ. 137 και 156.


� Ό.π., σ. 129. 


� Σπ. Λάμπρου, ό.π., σ. 431.


� Χασιώτης, σ. 136.


� Ό.π., σ. 136.


� Ό.π., σ. 138-9.


� Ό.π., σ. 129.


� Ό.π., σ. 129.


� Σπ. Λάμπρου, σ. 430-431.


� Χασιώτης, ό.π., σ. 137.


� Λακωνικαί Σπουδαί, τόμ. Δ΄, σ. 452-3.


� Ό.π., σ. 453.


� Ό.π., σ. 454.


� Σπ. Λαμπρου, ό.π., σ. 405.


� Τσιπρανλή, Λακ Σπ Δ', 126 και 127.


� Λακωνικαί Σπουδαίμ τόμ. Δ΄, σ. 453, και τόμ. ΣΤ΄, σ. 243.


� Ό.π., τόμ. Δ', σ. 124, και τόμ.ΣΤ', σ. 243,245.


� Ό.π., τόμ. Δ', σ. 124-5, και τόμ. ΣΤ, σ. 182.


� Ό.π., τόμ. Δ', σ. 127,148.


� Ό.π., τομ. Δ΄, σ. 124 και τόμ. ΣΤ΄, σ. 245, 246.


� Ό.π., τόμ. Δ΄, σ. 124 και τόμ. ΣΤ΄, σ. 243, 245.


� Ό.π., τόμ. Δ΄, σ. 125.


� Λακωνικαί Σπουδαί τόμ. ΣΤ΄, σ. 245-6.


� Παπαδόπουλου-Χρονικό σελ. 18.


� Σιμόπουλος, t;om.  Α', s, 609.


� Καλονάρος, σ. 135.


� Δήμου και Νικολό Στεφανλοπολι, σ. 167-8.


� Λ. Ζώη. Ιστορικό Λεξικό της Ζακύνθου,


� Βαγιακάκος, Επετηρίς Αρχ. Ελληνικού Δικαίου -1954- σ. 51.


� Ό.π., σ. 53.


� Λ. Ζώης, Ιστορία Ζακύνθου, σ. 324-9 και Κατραμής, σ. 92.


� Γ. Αναπλιώτη, Έγγραφα μονής Βελανιδιάς, σ. 45, 60, 61.


� Βέης, Κώδικας Μητροπόλεως Μονεμβασίας, σ 198.


� Στ. Καπςτανάκη, Θανασούλης Καπετανάκης, σ. 301.


� Ιεζεκιήλ Βελανιδιώτη, Ανεκδ. Έγγρ. Καλαμάτας σ 27. Ο Ιεζεκιήλ στη σελίδα 8 σημειώνει: «Εκ της οικογενείας Αλεξίου προέρχεται η εν Καλάμαις έγκριτος οικογένεια Β. Αλεξάκη Ιατρού», δεν διευκρινίζει όμως αν το «Ιατρού» είναι παρωνύμιο ή δηλωτικό επαγγέλματος.


� Μεσσηνιακά - 1968, σ. 112.


� Διδαχή, τεύχ. 220, Μάρτιος 1967, σ. 25 και Ταβουλαρέα Φυλλάδιο από Αριστομένη.


� Λαμπρυνίδης, σ. 365. 


� K. Kόμη, Πληθυσμός και οικισμοί της Μάνης, σ. 584-5


� Κ. Σάθα,Τουρκοκρατουμένη Ελλάς, σ. 204


� Παπαδόπουλος – Νεβέρ, σ. 132.


� Μαραβελέας, Πραστίο, σ 72.


� Αρχείο Σέκερη, σριθ. 345.


� Σκοπετέας-1950, σ 86.


� Σκοπετέας-1950, σ 86.


� Πελοποννησιακά, τόμ. Β', σ. 427-9


� Γ. Αναπλιώτη, Κώδικας μονής Τίμιοβας, σ.,  14.


� Σπ. Λάμπρου, Ν. Ελληνομνήμων. τόμ. Β’, 1905, σ. 405.


� Λακωνικαί Σπουδαί, τόμ. Δ΄, σ. 453 και τόμ. ΣΤ΄, σ. 243.


� Κουγέας, Πελοποννησιακά, τόμ.. Β', σ. 427-9.


� Στεφανόπολι, σ. 167.


� Ανωνύμου, Τζανέτμπεης κλπ., σ 44.


� Πανδώρα, τόμ. Κ, σ 430.


� Χιώτης τόμ. Γ', σ. 283 και, Δασκαλάκης, σ. 103.


� Κ. Σάθα, Ιστορικά ανέκδοτα, Μάτεση Ημερολόγιο, σ. 198. «(1684) Οκτωβρίου 20, ήρθανε΄δύο γαλιόταις, ο Φαραός και ο Βουργάρης, από την Μάνη και εφέρανε δέκα Μανιάταις και επήγανε στον καπετάν γκενεράλε να τους δώση μπούλμπερι, μπάλαις, και άρματα να πάνε κόντρα στους Τούρκους, και αφέντης τους είπε πως την άνοιξη πάγει ιν περσόνα».


� Χιώτης, τόμ. Γ΄, σ. 292.


� Γ. Γιαννακάκου-Ραζέλου, Αθήνα 1948, σ. 64.


� Σε άλλη πηγή ο Μπαζίνας αναφέρεται σαν γαμπρός του από θυγατέρα.


� Ο Δανιήλ� Μαΐνης (ο Ντεκούλος) αναφέρεται και στον κώδικα της Μητροπόλεως Μονεμβασίας. Η εκλογή του έγινε στις 7 Απριλίου 1743, ακόμη αναφέρεται στις 12/9/1747, 22/2/1751, 12/2/1765 και 7/2/1770 (Βέης σσ 192-Ι94).


� Χασιώτης, Ελληνικά-1969- σ. 128.


� Π.Χιώτη, Σειρά ιστορικών απομνημονευμάτων, τόμ. 3, σ. 312.


� Σ.Λάμπρου, Σύμμικτα, Ν. Ελληνομνήμων 16(1922)472.


� Τ.Κανδηλώρου, Ο Αρματωλισμός της Πελοποννήσου, σ. 37.





